
 Prvnĉho ledna pńevzala pomyslnou 
¶tafetu ńĉzenĉ Evropską unie ħeský repub-
lika. Na zýmĶry a postupy lesnicką sekce 
ministerstva zemĶdĶlstvĉ v oblasti unijnĉ 
legislativy jsme se zeptali ńeditele odbo-
ru koncepcĉ a ekonomiky LH Ing. Tomý¶e 
Krejzara.   

1) Lesnictvĉ sice nepatńĉ mezi samostat-
ną politiky Evropską unie, pńesto, mý 
Ĩeską pńedsednictvĉ EU v tąto oblasti 
nĶjaką priority, kterą hodlý bĶhem svą 
pŌlroĨnĉ £vlýdy° v Unii prosazovat?  

 Hlavnĉm na¶ĉm Ėkolem bĶhem Pńed-
sednictvĉ ħR v RadĶ EU v oblasti lesnĉ-
ho hospodýństvĉ je pńedsedat Pracovnĉ 
skupinĶ pro lesnictvĉ a koordinovat nava-
zujĉcĉ aktivity. Agenda tąto pracovnĉ skupi-
ny je vĉcemąnĶ pńedem daný v zývislosti 
na legislativnĉ Ĩinnosti Evropską komise 
(napń. nývrh nańĉzenĉ, kteręm se stano-
vujĉ povinnosti hospodýńskęch subjektŌ 
uvýdĶjĉcĉch na trh dńevo a dńevańską vęrob-
ky) a na plýnovaną mezinýrodnĉ konferen-
ce (8. zasedýnĉ Fďra Spojenęch nýrodŌ 
pro lesy, 19. zasedýnĉ Vęboru pro lesnic-
tvĉ FAO). Z hlediska moĤnęch dopadŌ do 
lesnĉho hospodýństvĉ v ħR je nejdŌleĤitĶj-
¶ĉ zmĉnĶnę nývrh nańĉzenĉ. Na¶ĉ snahou je 
dosýhnout do konce pńedsednictvĉ spoleĨ-
ną pozice Rady EU k nývrhu.  
 Mimo orgýny Rady hodlýme aktivnĶ 
pńispĶt k realizaci AkĨnĉho plýnu EU pro 
lesnictvĉ, kde jsme si za prioritu zvolili 
komunikaci o lesĉch a lesnĉm hospodýń-
stvĉ. Na toto tąma se uskuteĨnĉ workshop 
v Pardubickąm kraji ve dnech 3. - 5. Ĩerv-
na, jehoĤ vęstupem by mĶly bęt zýklady 
komunikaĨnĉ strategie EU pro oblast lesŌ 
a lesnĉho hospodýństvĉ.
 Na¶e pńedsednictvĉ by mĶlo vyvrcho-
lit schŌzkou Ĩelnęch pńedstavitelŌ stýtnĉ 
sprývy lesŌ zemĉ EU v JihlavĶ ve dnech 
23. - 25. Ĩervna. Agenda je¶tĶ nenĉ stano-
vena, ale zejmąna bĶhem exkurze bychom 
se rýdi vĶnovali pńedev¶ĉm ekonomickęm 
aspektŌm lesnĉho hospodýństvĉ a posta-
venĉ soukromęch a obecnĉch vlastnĉkŌ 
lesŌ. Plýnuje se nýv¶tĶva LDO Pńibyslav, 
STORA ENSO ģdĉrec Ĩi lesnĉch majetkŌ 
rodiny Kinskęch. 

 

Kuan-tsu, 300 pń. Kr

IlustraĨnĉ foto: Lenka RŌĤkový
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pokraĨovýnĉ na str. 2.

 VýĤenĉ Ĩtenýńi,
 
 vĉtým výs nad ńýdky Zpravodaje, popr-
vą v tomto roce. Jak ukazujĉ nejrŌznĶj¶ĉ 
prŌzkumy a zprývy ze svĶta velkąho byzny-
su, ale pńedev¶ĉm ceny dńeva a rapidnĉ 
pokles poptývky po surovinĶ, nebude to 
rok jednoduchę ani pro vlastnĉky lesŌ, 
kteńĉ jsou po zku¶enostech s kalamitou 
Kyrill, Emmou nebo Ivanem na probląmy 
a potĉĤe zvyklĉ. 
 FinanĨnĉ a hospodýńskou krizi skloľu-
jĉ politici ve v¶ech pýdech. Zatĉmco jedni 
ji pńirovnývajĉ k lehką infekci, proti kterą 
nenĉ tńeba zasahovat a jeĤ sama odeznĉ,  
jinĉ varujĉ, Ĥe jejĉ neńe¶enĉ mŌĤe pńinąst 
zhoubną nýsledky a pńedhýnĶjĉ se v po-
dývýnĉ receptŌ na jejĉ ląĨenĉ. Pońýdajĉ se 
summity, konference a seminýńe. A nĶkdy 
by pńi tom staĨilo tak mýlo ³ nevymę¶let si 
dal¶ĉ zbyteĨnou administrativu a byrokra-
cii a s ohledem na dŌsledky peĨlivĶ zvaĤo-
vat v¶echna svý rozhodnutĉ. 
 Takovęm ukýzkovęm pńĉkladem je 
nývrh novąho evropskąho nańĉzenĉ o povin-
nostech hospodýńskęch subjektŌ uvýdĶjĉ-
cĉch dńevo na trh, jĉmĤ Evropský komise 
hodlý eliminovat dovoz nelegýlnĶ vytĶĤe-
nąho dńeva, a to jak jinak neĤ Ĥe na 16 
miliďnŌ vlastnĉkŌ lesŌ v EvropĶ uvalĉ novą 
povinnosti, kontroly a vędaje. Pro dal¶ĉ 
pńĉklady bychom v¶ak nemuseli chodit ani 
tak daleko. StaĨĉ vzpomenout ný¶ zýkon 
o ochranĶ pńĉrody a krajiny. Jsem proto 
velmi rýd, Ĥe v prvąm pńĉpadĶ  negativnĉ 
stanovisko  majitelŌ lesŌ k nývrhu podpo-
ruje ministerstvo zemĶdĶlstvĉ a v tom 
druhąm se snad taką blęský na lep¶ĉ 
Ĩasy. Jak uvedl nýmĶstek ministra Ĥivot-
nĉho prostńedĉ: £Bez vlastnĉkŌ se ochrana 
pńĉrody  dĶlat nedý°, a  uzavńel proto s ni-
mi dohodu ve vĶci pozmĶľovacĉch nývrhŌ 
k aktuýlnĉ novele zýkona o ochranĶ pńĉro-
dy, smluvnĉ ochrany pro Ĩýst Ėzemĉ zańaze-
nąho do soustavy Natura 2000 a dal¶ĉch 
souvisejĉcĉch otýzek, jejichĤ ńe¶enĉ bylo do 
tą doby neproniknutelnęm tabu. Doufejme, 
Ĥe cennou dohodu neznehodnotĉ pńehna-
ną zeleną ambice Ĩi pńĉpadną parlamentnĉ 
ta¶kańice.
 Obojĉho si zńejmĶ ve jmąnu zahýnĶnĉ 
krize uĤijeme v nýsledujĉcĉch mĶsĉcĉch vĉce 
neĤ dost. öspory v nýkladech svęch firem 
hledajĉ resp. budou hledat v¶ichni mana-
geńi a jak ukazujĉ nejnovĶj¶ĉ zprývy i vedenĉ 
ĖńadŌ. Otýzkou je, do jaką mĉry jsou tyto 
snahy opravdovą a upńĉmną. Zatĉmco jsou 
vlastnĉci a sprývci lesnĉch majetkŌ ekono-
mickęmi okolnostmi donuceni ke sniĤový-
nĉ poĨtu svęch zamĶstnancŌ, nic takovą-
ho se nedĶje ve stýtnĉ sprývĶ. Ta musĉ  
naplľovat v praxi vedle pńedpisŌ nutnęch 
k fungovýnĉ stýtu a stanovenĉ nezbytnęch 
mantinelŌ pro podnikatele ńadu nesmysl-
nęch vyhlý¶ek, nańĉzenĉ a pńedpisŌ a tu-
dĉĤ leckde pńijdou na geniýlnĉ nýpad, jak 
svą nýklady u¶etńit ³ zru¶it papĉr. ProĨ se 
zabęvat efektivitou nýkladŌ vynaloĤenęch 

na rozmýchlý vębĶrový ńĉzenĉ investiĨnĉho 
charakteru, kdyĤ se nabĉzĉ tak jednoduchą 
ńe¶enĉ. 
 Nejsem odpŌrcem modernĉch komu-
nikaĨnĉch a vępoĨetnĉch technologiĉ, ale 
probląm je tńeba vidĶt tam, kde se skuteĨ-
nĶ nachýzĉ. U¶etńenĉ nĶkolika tisĉc roĨnĶ 
za papĉr asi Ĥýdnę rozpoĨet od krachu neza-
chrýnĉ, ale hromadną upou¶tĶnĉ od jeho 
vyuĤĉvýnĉ ve stýtnĉch institucĉch ve svąm 
dŌsledku mŌĤe ohrozit pracovnĉ mĉsta na 
venkovĶ, o jejichĤ zachovýnĉ, resp. vytvý-
ńenĉ politici usilujĉ. Nebo jen Ĩasto a rýdi 
nahlas hovońĉ? 

 Na zýkladĶ osobnĉho dopisu pńedse-
dy Komory soukromęch lesŌ byli zýstupci 
SVOL  (dr. Belcredi, ing. KuĨera a ing. Zý-
ruba) dne 4. bńezna pńijati ministrem 
zemĶdĶlstvĉ. Za pńĉtomnosti nýmĶstka 
ministra ing. Novýka a vrchnĉho ńedite-
le sekce lesnĉho hospodýństvĉ ing. ģiĤky 
vytkl ministr GandaloviĨ  pĶt aktuýlnĉch 
probląmŌ, o kteręch chce s nými jednat.
 Jako prvnĉ uvedl souĨasną snahy 
zýstupcŌ vlastnĉkŌ honebnĉch pozemkŌ 
o novelizaci zýkona o myslivosti. Upozornil 
na nebezpeĨĉ otevńenĉ tąto otýzky v par-
lamentu, kde nelze dnes vylouĨit Ĥýdną 
pńekvapenĉ, nicmąnĶ projevil ochotu 
jednat o nejnaląhavĶj¶ĉch zmĶných platną 
legislativy a oĨekývý pńedloĤenĉ konkrąt-
nĉch nývrhŌ.
 K druhąmu bodu jednýnĉ, souĨasną 
ekonomicką situaci vlastnĉkŌ lesa, uvedl 
ing. KuĨera probląmy s vyuĤĉvýnĉm Progra-
mu rozvoje venkova, kterą spoĨĉvajĉ pńede-
v¶ĉm v nedostatku prostńedkŌ na spolufi-
nancovýnĉ investic do lesnĉho hospodýń-
stvĉ a sloĤitą administraci Ĥýdostĉ agen-
turou SZIF, který vzný¶ĉ bĶhem schvalo-
vacĉho procesu na potenciýlnĉ pńĉjemce 
dotacĉ novą poĤadavky. BĶhem doby, 
který uplyne od podýnĉ Ĥýdosti k vęplatĶ 
dotaĨnĉch prostńedkŌ, coĤ mŌĤe bęt aĤ 
18 mĶsĉcŌ, zmĶnĉ Ėńednĉci zpĶtnĶ vęklad 

pravidel a Ĥadatel nýhle musĉ Ĩelit nańĨe-
nĉ z jejich poru¶enĉ Ĩi razantnĉmu snĉĤenĉ 
pńiznaną Ĩýstky. UrĨitĶ proto vyuĤijeme 
vęzvu pana ministra k pńedloĤenĉ na¶ich 
pĉsemnęch pńipomĉnek k rozporŌm v prak-
ticką aplikaci pravidel programu. Na pńipo-
mĉnku k vysokąmu nýrŌstu tĶĤeb u stýtnĉ-
ho podniku LħR v poslednĉch pĶti letech, 
kterę mý za souĨasnąho pńevisu nabĉdky 
nepńĉznivę vliv na ceny dńeva, odpovĶdĶl 
ing. Novýk, Ĥe jiĤ v minuląm roce do¶lo ke 
snĉĤenĉ tĶĤeb cca o 0,5 mil. m3 a s dal¶ĉm 
poklesem se poĨĉtý i v roce 2009.
 O souĨasnąm stavu kŌrovce jsme 
shodnĶ s pńedpokladem pracovnĉkŌ minis-
terstva konstatovali, Ĥe v leto¶nĉm roce 
oĨekývýme celkovę Ėstup gradace a snĉ-
Ĥenĉ zpŌsobenęch ¶kod, i kdyĤ v nĶkteręch 
oblastech bude asi kalamitnĉ stav je¶tĶ 
pńetrvývat.
 K vlýdou schvýleną novele zýkona 
Ĩ. 95/1999  Sb., o pńevodu zemĶdĶlskęch 
a lesnĉch pozemkŌ z vlastnictvĉ stýtu na 
jiną osoby, ing. KuĨera uvedl, Ĥe souĨas-
ną znĶnĉ Ã 18 tąto novely prakticky brýnĉ 
vyuĤitĉ roz¶ĉńeną moĤnosti arondacĉ lesnĉch 
pozemkŌ a jejich bezĖplatnąmu pńevedenĉ  
do vlastnictvĉ obcĉ, i kdyĤ prývĶ tento cĉl 
ministerstvo veńejnĶ deklarovalo. Ministr 
GandaloviĨ nýs vyzval k pńedloĤenĉ nými 
navrhovaną Ėpravy tohoto paragrafu a po 
projednýnĉ s prývnĉky nevylouĨil podporu 
ministerstva.
 Poslednĉm bodem jednýnĉ byla infor-
mace a diskuse o Nańĉzenĉ Evropskąho 
parlamentu a Rady, kteręm se stanovĉ 
povinnosti hospodýńskęch subjektŌ uvýdĶ-
jĉcĉch na trh dńevo a dńevańską vęrobky. 
Podrobnosti k tomuto tąmatu uvýdĉme na 
str. 2. Zde je tńeba konstatovat, Ĥe jsme 
velmi uvĉtali nýzory a pńĉstup vedenĉ minis-
terstva k tomuto podivnąmu nańĉzenĉ, coĤ 
dývý nadĶji, Ĥe je¶tĶ dojde k jeho Ėpra-
vým.

Ing. Ctibor Zýruba
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2) Vidĉte nĶjaką moĤnosti, jak problema-
ticką nańĉzenĉ o kontrole ve¶kerąho dńeva 
pńichýzejĉcĉho na trh EU pozmĶnit a upra-
vit do pńijatelną podoby?

Projednývýnĉ nývrhu nańĉzenĉ je pomĶr-
nĶ komplikovaną, protoĤe podląhý spolu-
rozhodovýnĉ v RadĶ EU a v Evropskąm 
parlamentu. Nývrh je obĶma institucemi 
projednývýn paralelnĶ a jiĤ nynĉ je zńejmą, 
Ĥe oba procesy se ubĉrajĉ jinęm smĶrem. 
Zatĉmco Vębor pro Ĥivotnĉ prostńedĉ Evrop-
skąho parlamentu navrhuje povinnosti 
hospodýńskęch subjektŌ dýle roz¶ińovat 
a pńitvrzovat, Pracovnĉ skupina pro lesnic-
tvĉ Rady EU, kterą pńedsedým, se pokou¶ĉ 
o opak, tedy o minimalizaci dal¶ĉ adminis-
trativnĉ a finanĨnĉ zýtĶĤe. Ńe¶enĉ spatńuji 
pńedev¶ĉm v diferenciaci poĤadavkŌ podle 
skuteĨnąho rizika uvedenĉ nelegýlnĶ vytĶ-
Ĥenąho dńeva na trh (u dńeva pochýzejĉcĉ-
ho z lesŌ v EU je velmi nĉzką) a v maximýl-
nĉm vyuĤitĉ a integraci existujĉcĉch nýstrojŌ 
v oblasti stýtnĉ sprývy Ĩi certifikace lesŌ 
do systąmu nýleĤitą pąĨe.  

3) V souvislosti s hospodýńskou a finanĨ-
nĉ krizĉ doporuĨila Evropský rada na svąm 

jednýnĉ v polovinĶ prosince 2008 zjed-
nodu¶enĉ postupŌ a rychlej¶ĉ provýdĶnĉ 
programŌ financovanęch mimo jiną z Ev-
ropskąho zemĶdĶlskąho fondu pro rozvoj 
venkova, a to za ĖĨelem posĉlenĉ investic 
do infrastruktury. Jak je toto doporuĨenĉ 
realizovýno v praxi? 

 Realizace Programu rozvoje venkova 
nespadý do kompetence Ėseku lesnĉ-
ho hospodýństvĉ, nicmąnĶ k Va¶ĉ otýz-
ce mohu sdĶlit, Ĥe pro opatńenĉ I.1.2.3 
Lesnický infrastruktura byla prodlouĤena 
doba realizace projektŌ z 1,5 roku na 2 
roky od podpisu dohody, a to i zpĶtnĶ pro 
bĶĤĉcĉ projekty. Pro souĨasną 6. kolo byl 
prodlouĤen pńĉjem Ĥýdostĉ o 1 tęden. Jsou 
provĶńovýny moĤnosti pńijetĉ a uplatnĶnĉ 
dal¶ĉch opatńenĉ.

4) Evropský rada rovnĶĤ doporuĨi la 
doĨasną pńekroĨenĉ (po dobu 2 let) 
maximýlnĉ hodnoty £de minimis°. Vlast-
nĉci resp. sprývci lesnĉch majetkŌ by tak 
mohli mĉsto stývajĉcĉch 200.000 EUR 
podpor v reĤimu de minimis za obdobĉ 
3 let Ĩerpat aĤ 500.000 EUR. Jakę je 
posun v tąto vĶci?

 Evropský komise schvýlila dne 17. 
prosince 2008 sdĶlenĉ Komise s ný-

zvem £DoĨasnę rýmec pro opatńenĉ stýt-
nĉ podpory zlep¶ujĉcĉ pńĉstup k financovýnĉ 
za souĨasną finanĨnĉ a hospodýńską krize 
(öńednĉ vĶstnĉk C 16, 22.1.2009, s. 1)°.
 Tento rýmec zavýdĉ nĶkolik doĨasnęch 
opatńenĉ, který majĉ zlep¶it pńĉstup k fi-
nancovýnĉ a jsou omezena do konce roku 
2010. Jednĉm z tĶchto opatńenĉ je prývĶ 
i £limitovaný Ĩýstka podpory°, který se 
naĨĉtý s podporou de minimis vyplýcenou 
na zýkladĶ nańĉzenĉ Komise (ES) Ĩ. 1998/
2006, a dotĨenę podnik mŌĤe bĶhem 
obdobĉ 2008 ³ 2010 zĉskat podporu aĤ do 
vę¶e 500 tis. EUR. 
 V pńĉpadĶ, Ĥe by poskytovatel (stýt, 
kraje) chtĶl tuto podporu vyplýcet, musĉ ji 
notifikovat Komisi a musĉ splnit podmĉnky 
uvedeną ve sdĶlenĉ.
 Ministerstvo v souĨasną dobĶ provĶńu-
je konkrątnĉ zpŌsob aplikace pro jednotlivý 
opatńenĉ Programu rozvoje venkova, kde 
je reĤim de minimis uplatnĶn. Pro lesnic-
ką opatńenĉ Investice do lesŌ, kterą bude 
otevńeno opĶt na podzim tohoto roku, je 
uplatnĶnĉ tohoto kroku s velkou pravdĶpo-
dobnostĉ moĤną.

5) Mohl byste shrnout potenciýlnĉ pńĉno-
sy a dopady evropskąho legislativnĉho 
balĉĨku tękajĉcĉho se energetiky a zmĶny 
klimatu na na¶e vlastnĉky lesŌ?
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 Ze zeleną dĉlny v Bruselu vze¶el dal¶ĉ 
podańenę nývrh £Nańĉzenĉ Evropskąho 
parlamentu a Rady, kteręm se stano-
vĉ povinnosti hospodýńskęch subjektŌ 
uvýdĶjĉcĉch na trh dńevo a dńevańską vęrob-
ky°. Cĉlem tohoto nańĉzenĉ je zabrýnit nele-
gýlnĉm tĶĤbým spojenęm s velkoplo¶nęm 
odlesľovýnĉm zavedenĉm dal¶ĉho kontrol-
nĉho systąmu obchodu se dńevem a dńe-
vańskęmi vęrobky, a to jak v zemĉch EU, tak 
i pńi dovozu z ostatnĉch zemĉ.
 O koncepci a obsahu tohoto Nańĉzenĉ 
se jednalo a diskutovalo v orgýnech Evrop-
ską unie jiĤ del¶ĉ dobu, koneĨnę nývrh 
byl projednývýn na rŌznęch Ėrovnĉch na 
podzim minuląho roku a tak zdĶdilo  na¶e 
ministerstvo zemĶdĶlstvĉ Ėkol pńedloĤit 
jej ke schvýlenĉ Evropskąmu parlamen-
tu a RadĶ EU. Strany zelenęch a dal¶ĉ 
zachrýnci pńĉrody se snaĤĉ, aby byl tento 
dokument schvýlen je¶tĶ pńed rozpu¶tĶ-
nĉm a volbou novąho Evropskąho parla-
mentu, tj. za na¶eho pńedsednictvĉ.
 PńispĶt k zýchranĶ tropickęch prale-
sŌ a zabrýnit jejich postupujĉcĉ likvidaci 
je jistĶ zýmĶr chvýlyhodnę a naląhavę. 
Zýsadnĉ probląm je ov¶em v tom, Ĥe pńed-
loĤeną Nańĉzenĉ výĤnĶ zkomplikuje a pro-
draĤĉ vlastnĉkŌm lesŌ v zemĉch EU prodej 
vytĶĤenąho dńeva, zato v¶ak tĶĤbu pralesŌ 
v exotickęch zemĉch pńĉli¶ neovlivnĉ. 
 NeĖspĶ¶nęch pokusŌ v tomto smĶru 
uĤ bylo nĶkolik: prvnĉm bylo prosazovýnĉ 
certifikace lesŌ, který se v devadesýtęch 
letech  roz¶ĉńila v EvropĶ i v dal¶ĉch vyspĶ-
lęch zemĉch svĶta, ale hlavnĉ cĉl jejĉho 
zavedenĉ ³ rozli¶it dńevo z lesŌ obhospo-
dańovanęch trvale udrĤitelnęm zpŌsobem 
od dńeva z velkoplo¶nęch końistnickęch 
tĶĤeb ³ nebyl dosaĤen.  V roce 2003 byl 
schvýlen Evropskęm parlamentem a Ra-
dou  dokument FLEGT (DodrĤovýnĉ lesnĉch 
zýkonŌ, vlýdnĉ autorita a obchod), kterę se 
bezprostńednĶ zabęvý nývrhy na omezenĉ 
ilegýlnĉch tĶĤeb a odlesľovýnĉ v zemĉch 
tńetĉho svĶta. Zdý se, Ĥe opĶt bez valną-
ho vęsledku. Jde totiĤ o probląm extrąm-
nĉ chudoby nĶkteręch stýtŌ Ĩi oblastĉ, 
nefunkĨnost stýtnĉch institucĉ a samozńej-
mĶ i korupci, coĤ Ĥýdný smĶrnice EU o ob-
chodu s dńevem nemŌĤe vyńe¶it.
 Zýsadnĉm a hrubęm nedostatkem 
tohoto nývrhu Nańĉzenĉ je nerespektovýnĉ 
principiýlnĉch rozdĉlŌ v obhospodańovýnĉ 
lesŌ v zemĉch Evropską unie a v nĶkte-
ręch zemĉch tńetĉho svĶta. Je zavýdĶjĉcĉ 

a nepńijatelną, Ĩteme-li v dŌvodovą zprý-
vĶ - cituji: £Existujĉ zývaĤną dŌkazy o tom, 
Ĥe nezýkonný tĶĤba se bĶĤnĶ praktikuje, 
coĤ zpŌsobuje vęraznou Ėjmu pro Ĥivot-
nĉ prostńedĉ,° a dýle se uvýdĉ: £Zýroveľ 
je nezýkonný tĶĤba Ėzce spjata s korup-
cĉ, organizovanęm zloĨinem a nýsilnęmi 
konflikty,° a pńitom zde nenĉ zcela jedno-
znaĨnĶ ńeĨeno, Ĥe se tyto odsouzenĉhod-
ną charakteristiky netękajĉ zemĉ Evropską 
unie. AŊ jiĤ jde o naprostou neznalost 
skuteĨnąho stavu hospodańenĉ v lesĉch 
Ĩlenskęch stýtŌ Unie, nebo o zýmĶrnou 
dezinformaci, je tento pńĉstup autorŌ nývr-
hu neomluvitelnę.
 V¶echny stýty EU produkujĉcĉ dńevo 
majĉ vĉce Ĩi mąnĶ pńĉsną lesnĉ zýkony 
a stýtnĉ dohlądacĉ orgýny, kterą dbajĉ na 
jejich dodrĤovýnĉ. KromĶ toho v¶echny 
statistiky jasnĶ dokazujĉ, Ĥe v EvropĶ nedo-
chýzĉ k odlesľovýnĉ, ale vęmĶra lesa trva-
le vzrŌstý ³ v poslednĉm desetiletĉ kaĤdęm 
rokem tąmĶń o 1 miliďn hektarŌ. Vzhledem 
k tomu, Ĥe pńĉrŌst je vy¶¶ĉ neĤ tĶĤba (vĨet-
nĶ i pńĉpadną tĶĤby ilegýlnĉ), trvale vzrŌstý 
i dńevnĉ zýsoba. ProĨ se asi autońi dŌvodo-
vą zprývy o tĶchto nespornęch skuteĨnos-
tech v zemĉch EU nezmiľujĉ?
 RovnĶĤ se neobtĶĤujĉ uvedenĉm ales-
poľ pńibliĤnęch ĖdajŌ o pńedpoklýdanąm 
rozsahu ilegýlnĉch tĶĤeb v jednotlivęch 
zemĉch Unie, o rizikovęch oblastech na ji-
nęch kontinentech ani o podĉlu spotńeby 
tropickąho dńeva v EvropĶ. V dŌvodovą 
zprývĶ nalezneme pouze drobnou pozným-
ku, Ĥe £v EU k nezýkonną tĶĤbĶ nedochý-
zĉ ve velkąm mĶńĉtku° ³ pod touto dikcĉ je 
ov¶em moĤno si pńedstavit velmi rozdĉlną 
mnoĤstvĉ. V ħR je odhadnuta vę¶e tĶĤeb 
provedenęch v rozporu se zýkonnęmi usta-
novenĉm cca na 150.000 m3 roĨnĶ, coĤ 
nedosahuje ani 1 % prŌmĶrną roĨnĉ tĶĤby 
dńeva. Pńitom, aĤ na bezvęznamną vęjim-
ky, tato nezýkonný  tĶĤba ani v nejmen-
¶ĉm nepo¶kozuje Ĥivotnĉ prostńedĉ. Jsem 
pńesvĶdĨen, Ĥe i v ostatnĉch Ĩlenskęch 
zemĉch EU je situace obdobný a podĉl 
nezýkonnęch tĶĤeb z tĶĤby celkovą je 
moĤný je¶tĶ niĤ¶ĉ. ProĨ tedy dal¶ĉ adminis-
trativa, kontrolnĉ Ėńady a finanĨnĶ nýklad-
ną audity? Co je tĉm sledovýno?
 VýĤnęm probląmem je samotnę pojem 
£ilegýlnĉ tĶĤby° a jeho vazba na po¶koze-
nĉ Ĥivotnĉho prostńedĉ. K dohodĶ o jasną 
definici nezýkonną tĶĤby zńejmĶ nedo¶lo, 
a tak Nańĉzenĉ uvýdĉ, Ĥe ilegýlnĉ tĶĤbou 

je kaĤdę tĶĤebnĉ zýsah provedenę v roz-
poru se zýkonnęmi pńedpisy jednotlivęch 
Ĩlenskęch zemĉ. Tento pńĉstup je zcela 
zavýdĶjĉcĉ pńedev¶ĉm proto, Ĥe opomĉjĉ 
podstatną rozdĉly v lesnĉm zýkonodýrstvĉ 
Ĩlenskęch zemĉ EU, zejmąna pak ve srov-
nýnĉ s lesnĉ legislativou zemĉ jinęch konti-
nentŌ. SouĨasnĶ vychýzĉ z nedoloĤenąho 
a zcela fale¶nąho pńedpokladu, Ĥe tĶĤba 
dńeva v rozporu se zýkonnęm ustanovenĉm  
mý vĤdy negativnĉ vliv na Ĥivotnĉ prostńedĉ. 
V zemĉch EU jsou takto definovaną £ilegýl-
nĉ tĶĤby° pńevýĤnĶ sprývnĉmi pńestupky, 
kterą nemajĉ s Ĥivotnĉm prostńedĉm Ĥýdnou 
souvislost (tĶĤby bez povolenĉ pńĉslu¶nęch 
ĖńadŌ, drobną krýdeĤe apod.), zatĉm-
co dŌvodem k vydýnĉ tohoto Nańĉzenĉ je 
omezit a postupnĶ zabrýnit velkoplo¶ną-
mu odlesľovýnĉ amazonskęch pralesŌ.
 ZarýĤejĉcĉ je i pńĉstup autorŌ tohoto 
Nańĉzenĉ k certifikaci lesŌ, který je zde 
charakterizovýna jako ³ cituji: °nefunkĨnĉ 
soukromę certifikaĨnĉ program dobrovol-
nąho charakteru s nedostatkem kontroly 
a absencĉ sankcĉ°. Toto odsouzenĉ je zcela 
neseriďznĉ a neodŌvodnĶną a velmi prav-
dĶpodobnĶ by v zemĉch EU vedlo k opu¶-
tĶnĉ pracnĶ vybudovanęch a funkĨnĉch 
certifikaĨnĉch systąmŌ, kterą sledujĉ dodr-
Ĥovýnĉ principŌ trvale udrĤitelnąho hospo-
dańenĉ v lesĉch.
 Asi nenĉ pochyb o tom, Ĥe pńijetĉ toho-
to Nańĉzenĉ v pńedloĤenąm znĶnĉ by zpŌso-
bilo vlastnĉkŌm zejmąna men¶ĉch lesnĉch 
majetkŌ komplikace pńi dodývkých dńeva 
na trh. PravdĶpodobnęm dŌsledkem by 
bylo i urĨitą omezenĉ produkce a nabĉdky 
dńevnĉ suroviny. Jak se tato skuteĨnost 
sluĨuje s akcemi jinęch komisĉ a orgýnŌ 
EU, vyzęvajĉcĉch k mobilizaci vęroby a do-
dývek dńeva, produkci biomasy, zvę¶enĉ 
spotńeby dńeva ve stavebnictvĉ a jinęch 
prŌmyslovęch odvĶtvĉ, coĤ v¶e je propa-
govýno jako cesta pńispĉvajĉcĉ k omezenĉ 
produkce sklenĉkovęch plynŌ a výzýnĉ uhlĉ-
ku a tĉm k boji proti globýlnĉmu oteplový-
nĉ?
 Navzdory v¶em uvedenęm nedostat-
kŌm a vętkým, podle poslednĉch zprýv 
z Bruselu, schvalovacĉ proces uĤ pokro-
Ĩil natolik, Ĥe nelze poĨĉtat s jeho zasta-
venĉm. Nývrh jiĤ byl odsouhlasen v par-
lamentnĉm vęboru pro Ĥivotnĉ prostńe-
dĉ  (oba Ĩeską zýstupce v tomto vębo-
ru jsme oslovili a informovali o na¶em 
stanovisku) a bohuĤel i ve vęboru pro 

obchod, kterę se zajĉmal jen o omezenĉ 
dovozu tropickąho dńeva. I kdyĤ diskuse 
na rŌznęch Ėrovnĉch pokraĨujĉ, plýn prýce 
pńedpoklýdý, Ĥe bude nývrh Nańĉzenĉ pńed-
loĤen Evropskąmu parlamentu  jiĤ koncem 
dubna, aby mohl bęt  pńijat je¶tĶ pńed jeho 
rozpu¶tĶnĉm a novęmi volbami.  
 Je na nýs,  zýstupcĉch vlastnĉkŌ lesŌ, 
zda se ným do tąto doby podańĉ pńesvĶd-
Ĩit na¶e poslance v Evropskąm parla-
mentu o hrubęch chybých tohoto nývrhu 
a prosadit alespoľ nejdŌleĤitĶj¶ĉ zmĶny, 
pńedev¶ĉm stanovenĉ minimýlnĉ hranice 
dodývek dńeva, kterą by stanovenąmu 
reĤimu nepodląhaly, uznýnĉ souĨasnęch 
certifikaĨnĉch a kontrolnĉch systąmŌ v jed-
notlivęch Ĩlenskęch stýtech a rozli¶it mĉru 
kontroly podle vę¶e rizik ilegýlnĉch tĶĤeb, 
kterą majĉ za nýsledek vznik globýlnĉch 
¶kod na Ĥivotnĉm prostńedĉ.
 V prosinci minuląho roku svolalo Minis-
terstvo zemĶdĶlstvĉ k tomuto tąmatu 
pracovnĉ poradu, kde jsme vyjýdńili odmĉta-
vą stanovisko k pńĉstupu ńe¶enĉ probląmu 
nelegýlnĉch tĶĤeb a pńipravenąmu nývrhu 
Nańĉzenĉ. Na¶e nýmitky a pńipomĉnky byly 
pńĉtomnęmi vesmĶs podpońeny. V prv-
nĉm tędnu bńezna jsme byli pńijati minist-
rem zemĶdĶlstvĉ  Petrem GandaloviĨem, 
kterę nýs podrobnĶ informoval o souĨas-
nąm stavu projednývýnĉ nývrhu Nańĉzenĉ. 
Zatĉmco Evropskę parlament navrĤenę text 
podporuje, pracovnĉ skupina pro lesnictvĉ 
Rady EU,  kterą pńedsedý zýstupce MZe 
ħR, ve svą vĶt¶inĶ sdĉlĉ na¶e negativnĉ 
stanovisko. Vzhledem k tomuto nejednot-
nąmu pńĉstupu je nadĶje, Ĥe je¶tĶ dojde 
k Ėpravým textu, moĤný i k odloĤenĉ hlaso-
výnĉ v parlamentu. Pan ministr ným dopo-
ruĨil oslovit Ĩeską poslance Evropskąho 
parlamentu a poĤýdat je o podporu. Obrý-
tĉme se je¶tĶ na pńedsedy evropskęch 
lesnickęch sdruĤenĉ CEPF a FECOF (kteńĉ 
jiĤ lobujĉ v pńĉslu¶nęch orgýnech EU v Bru-
selu), aby vyzvali zejmąna Ĩleny svęch 
pńedsednictev k vĶt¶ĉ aktivitĶ a pńesvĶd-
Ĩenĉ domýcĉch ministerstev zemĶdĶlstvĉ, 
aby zmĶnila svoje dosavadnĉ nevyhranĶný 
pńĉp. souhlasný stanoviska s textem Nańĉ-
zenĉ - jde pńedev¶ĉm o skandinývską zemĶ 
a Anglii. Nezbęvý neĤ doufat, Ĥe spoleĨnĶ 
dosýhneme alespoľ ĨýsteĨnąho ĖspĶ-
chu.

Ing. Ctibor Zýruba

 Klady i zýpory tohoto balĉĨku je dosti 
komplikovaną odhadovat. ObecnĶ lze ńĉci, 
Ĥe pńĉleĤitosti pro vlastnĉky lesŌ vyplę-
vajĉ z cĉle zvę¶it podĉl produkce energie 
z obnovitelnęch zdrojŌ (celkovĶ na 20 %, 
pro ħR to bude na 13 %), kam patńĉ taką 
energie z biomasy. Na druhou stranu, 
napń. snaha o zvę¶enĉ podĉlu biopaliv na 
celkovą spotńebĶ paliv v pozemnĉ dopravĶ 
mŌĤe vąst k rŌstu cen pohonnęch hmot, 
tedy i k rŌstu souvisejĉcĉch nýkladŌ. Co se 
tęĨe globýlnĉho dialogu o zmĶnĶ klimatu, 
dŌleĤitą bude nastavenĉ zývazkŌ v obdobĉ 
po roce 2012. Za podstatną povaĤuji, aby 
lesy nebyly vnĉmýny jen jako zýsobýrna 
uhlĉku, ale v celą ¶ĉńi uĤitkŌ, kterą posky-
tujĉ a aby byla uznýna role obhospodańo-
výnĉ lesŌ, ale i vęrobkŌ ze dńeva, v ome-
zovýnĉ a adaptaci na klimatickou zmĶnu. 
To by vęhledovĶ umoĤnilo vlastnĉkŌm lesŌ 
profitovat z finanĨnĉch nýstrojŌ, kterą se 
v souĨasną dobĶ zaĨĉnajĉ pńipravovat. 
 Je zńejmĶ sprývnę Ĩas k zapoĨetĉ 
diskuze na toto tąma na nýrodnĉ Ėrovni, 
a to za souĨinnosti v¶ech dotĨenęch rezor-
tŌ (MZe, MģP, MPO¤). SmĶrem k lesnictvĉ 
mŌĤe bęt vhodnou platformou KoordinaĨnĉ 
rada pro NLP II.

Otýzky pńipravili:
Marie RŌĤkový, Ing. Ctibor Zýruba
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¶ 25. listopadu 2008 se uskuteĨnila 
pravidelný schŌze republikovąho vęboru 
SVOL. Vedle plýnu akcĉ SVOL na pńĉ¶tĉ 
rok se zabęvala zejmąna Ĩinnostĉ pracov-
nĉ skupiny k projednývýnĉ nývrhu novely 
zýkona o ochranĶ pńĉrody a krajiny a tech-
nicką novely zýkona o myslivosti, pńipo-
mĉnkami k nývrhu na stanovenĉ podmĉnek 
pro poskytovýnĉ dotacĉ na lesnicko-envi-
ronmentýlnĉ opatńenĉ a moĤnostmi spolu-
prýce s Nadacĉ dńevo pro Ĥivot v oblasti 
lesnĉ pedagogiky.
¶ Ve dnech 29. ³ 30. listopadu loľskąho 
roku probĶhla v Praze pracovnĉ konferen-
ce ħeską botanicką spoleĨnosti na tąma 
£Diverzita, dynamika a management lesnĉ 
vegetace°, jejĉĤ zývĶry byly veńejnĶ publi-
kovýny poĨýtkem ledna 2009. Vzhledem 
k tomu, Ĥe nĶkterą nýzory a tvrzenĉ uvede-
ną v tzv. £Prohlý¶enĉ ħeską botanicką 
spoleĨnosti k biologickęm a ekologickęm 
aspektŌm hospodańenĉ v Ĩeskęch lesĉch° 
vychýzejĉ z nesprývnęch ĖdajŌ, nebo 
dokonce ze stýle opakovanęch mętŌ (napń. 
obavy z velkoplo¶nąho paseĨnąho hospo-
dýństvĉ) vyzvaly organizace zabęvajĉcĉ se 
hospodańenĉm v lesĉch (Vęzkumnę Ėstav 
lesnĉho hospodýństvĉ a myslivosti, östav 
pro hospodýńskou Ėpravu lesŌ, Nýrodnĉ 
lesnickę komitąt a SVOL) vedenĉ ħeską 
botanicką spoleĨnosti k otevńenąmu dialo-
gu a hledýnĉ spoleĨną konsensuýlnĉ cesty 
k nĶkteręm spornęm nývrhŌm botanikŌ. 
Jedný se zejmąna o vylouĨenĉ £ekono-
micky zaloĤenąho hospodańenĉ° i v chrý-
nĶnęch krajinnęch oblastech a lokalitých 
Natury 2000, poĤadavek bezzýsahovos-
ti v horskęch lesĉch, aplikaci tradiĨnĉch 
zpŌsobŌ hospodańenĉ v lesĉch nĉĤinnęch 
a zýsadnĉ odmĉtýnĉ umĶlą obnovy lesa po 
pńĉpadnąm velkoplo¶nąm rozpadu lesnĉch 
porostŌ.
¶ 13. ledna 2009 uspońýdal vębor pro 
Ĥivotnĉ prostńedĉ v Poslanecką snĶmovnĶ 
seminýń k novele zýkona o ochranĶ pńĉro-
dy a krajiny. Tomu pńedchýzela usilovný 
jednýnĉ SVOL, LħR, MģP a AOPK k budou-
cĉ podobĶ novely zýkona vyvolaný  nesou-
hlasem vlastnĉkŌ lesŌ zejmąna s nývrhy 
opatńenĉ k vyhla¶ovýnĉ zvlý¶tĶ chrýnĶ-
nęch Ėzemĉ, zývaznąmu stanovisku orgý-
nu ochrany pńĉrody k LHP a LHO, posuzo-
výnĉ vlivu lesnĉch hospodýńskęch plýnŌ 
a osnov na evropsky vęznamną lokality 
a ptaĨĉ oblasti. K spornęm ustanovenĉm 
se podańilo vyjednat kompromisnĉ ńe¶e-
nĉ, kterą ministerstvo Ĥivotnĉho prostńedĉ 
zahrnulo do komplexnĉho pozmĶľovacĉho 
nývrhu, jĉmĤ se budou zabęvat povĶńeną 
parlamentnĉ vębory. SouĨýstĉ prosincovą 
dohody ministerstva s vlastnĉky je do pŌl 
roku od schvýlenĉ zýkona spoleĨnĶ vypra-
covat metodickę pokyn MģP ke zpracovýnĉ 

Z jednýnĉ Komory SL. Josef Bartoľ - Dobenĉn informuje pńĉtomną o zasedýnĉ CEPF 
v Bruselu. Foto: archĉv SVOL.

 VęroĨnĉ zasedýnĉ Komory soukromęch 
lesŌ, který je kolektivnĉm Ĩlenem SVOL 
a pńedstavuje z hlediska poĨtu ĨlenŌ jednu 
pĶtinu jeho Ĩlenską zýkladny a z hlediska 
obhospodańovaną vęmĶry dokonce jednu 
tńetinu, se uskuteĨnilo v jihlavskąm hotelu 
Gustav Mahler  24. Ėnora. Mezi ĖĨastnĉky 
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pńedbĶĤnęch zývaznęch stanovisek k LHP, 
ve stejnąm Ĩasovąm horizontu spoleĨnĶ 
pńepracovat vyhlý¶ku o nýhradĶ Ėjmy za 
ztĉĤenĉ zemĶdĶlskąho nebo lesnĉho hospo-
dańenĉ a neprodlenĶ ńe¶it moĤnosti uzavńĉt 
tzv. smluvnĉ ochranu v pńĉpadĶ, pokud 
o ni bude mĉt zýjem pouze Ĩýst vlastnĉkŌ 
dotĨenęch pozemkŌ.
¶ 22. ledna se uskuteĨnila schŌze 
republikovąho vęboru SVOL. Zabęvala se 
zejmąna dŌvody nedodrĤenĉ schvýlenąho 
harmonogramu pńijĉmýnĉ Ĥýdostĉ z Pro-
gramu rozvoje venkova a diskutovala nad 
plýnovanęm objemem spoleĨnąho obcho-
du SVOL v r. 2009, podrobnostmi vęroĨnĉ 
konference SVOL a moĤnęmi dopady navr-
hovanąho evropskąho nańĉzenĉ o uvýdĶnĉ 
dńeva na trh a prokazovýnĉ jeho legýlnĉho 
pŌvodu. 
¶ 12. Ėnora probĶhlo dal¶ĉ jednýnĉ 
doĨasną parlamentnĉ komise pro ńe¶enĉ 
majetkovęch otýzek mezi stýtem a cĉrk-
vemi a nýboĤenskęmi spoleĨnostmi, na 
nĶmĤ zýstupci Ĩtyń cĉrkvĉ pńedloĤili svą 
plýny, jak by naloĤili s pńĉpadnęmi finanĨ-
nĉmi nýhradami za majetek, kterę byl 
cĉrkevnĉm ńýdŌm zabaven po roce 1948. 
ħlenovą parlamentnĉ komise projednali 
taką prŌbĶĤnou zprývu o stavu zpracový-
nĉ analęzy definujĉcĉ algoritmus umoĤľujĉcĉ 
zpńesnĶnĉ ocenĶnĉ majetku oprývnĶnęch 
osob a moĤnosti splýcenĉ nýhrad ze stýt-
nĉho rozpoĨtu. Podle Bohuslava Sobotky 
nejsou zýmĶry cĉrkvĉ, jak s penĶzi nalo-
Ĥit, dostateĨnĶ transparentnĉ a navrĤený 
finanĨnĉ Ĩýstka je pńĉli¶ vysoký vzhledem 
k finanĨnĉ situaci stýtu. Vlýdnĉ nývrh pńed-
loĤenę snĶmovnĶ v Ĩervnu loľskąho roku 
poĨĉtal s vrýcenĉm cca tńetiny zabaveną-
ho majetku, zbytek mĶla nahradit finanĨ-
nĉ Ĩýstka ve vę¶i 83 miliard korun, coĤ by 
i s Ėrokem za 60 let bylo pńibliĤnĶ 270 
miliard korun. Parlamentnĉ komise rozhod-
la o pokraĨovýnĉ jednýnĉ s cĉrkvemi, pńed-
poklýdanę termĉn jejĉho zasedýnĉ je 19. 
bńezna, mandýt komise bylo prodlouĤen 
do konce bńezna 2009. 
¶ 3. bńezna uspońýdal SVOL ve spolu-
prýci se Sprývou lesŌ mĶsta Olomouce 
a östavem pro hospodýńskou Ėpravu lesŌ 
v Olomouci odbornę seminýń zamĶńenę 
na moĤnosti vlastnĉkŌ lesa zĉskat finanĨ-
nĉ pńĉspĶvky z nýrodnĉch a evropskęch 
zdrojŌ. Pńedný¶ejĉcĉ z ministerstva zemĶ-
dĶlstvĉ, AOPK, regionýlnĉho odboru SZIF 
a mĉstnĉho krajskąho Ėńadu seznýmili 
ĖĨastnĉky s aktuýlnĉmi pravidly poskytový-
nĉ dotaĨnĉch prostńedkŌ osy I a II Progra-
mu rozvoje venkova, Programu pąĨe o kra-
jinu, OperaĨnĉho programu ģivotnĉ prostńe-
dĉ a krajskęch dotaĨnĉch titulŌ s vazbou na 
hospodańenĉ v lesĉch a myslivost. Tema-
ticky podobnę seminýń byl uspońýdýn pro 
vlastnĉky z druhąho konce republiky 9. 
bńezna 2009 v östĉ nad Labem.

Marie RŌĤkový
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 V prostorých Lesnickąho domu v Bru-
selu bylo  18. Ėnora uspońýdýno setkýnĉ 
zýstupcŌ vlastnĉkŌ lesŌ ze zemĉ Evropską 
unie s pńedstavitelem Generýlnĉho ńedi-
telstvĉ ģivotnĉ prostńedĉ RNDr. Ladisla-
vem Mikem. Cĉlem setkýnĉ bylo upozornit 
jednoho ze zodpovĶdnęch pracovnĉkŌ EU 
na probląmy, s kteręmi se v souvislosti 
s vyhlý¶enĉm systąmu Natura 2000 a na-
vazujĉcĉmi poĤadavky na omezenĉ hospo-
dańenĉ setkývýme.
 Seminýńe se zĖĨastnilo, kromĶ pńed-
sedy a dal¶ĉch ĨlenŌ vęboru Konfede-
race evropskęch vlastnĉkŌ lesŌ (CEPF), 

20 zýstupcŌ z 10 stýtŌ EU a ¨vęcarska. 
Pńedseda tąto nadnýrodnĉ organizace 
Ch. Segersteen Ėvodem zdŌraznil, Ĥe za 
kaĤdou zachovalou Ĩýstĉ lesa v EvropĶ je 
cĉlevĶdomą a ¶etrną  hospodańenĉ nĶkoli-
ka generacĉ vlastnĉkŌ a podtrhl, Ĥe Natura 
2000 mŌĤe plnit svą poslýnĉ a cĉle pouze 
za pńedpokladu konstruktivnĉho dialogu 
mezi pńĉslu¶nęmi Ėńady a vlastnĉky lesa. 
 Dr. Miko uvedl, Ĥe tąmĶń 20 % plochy 
celą Evropy je zańazeno do sĉtĶ NATURA 
2000 a nelze poĤadovat, aby tak rozsýhlą 

pokraĨovýnĉ na str. 4.

jednýnĉ pńivĉtal pńedseda Komory JUDr. Ri-
chard Belcredi i radnĉho kraje VysoĨina 
pro zemĶdĶlstvĉ a lesnĉ hospodýństvĉ 
Ing. Josefa MatĶjka a vedoucĉho odboru 
lesnĉho a vodnĉho hospodýństvĉ krajskąho 
Ėńadu Ing. Petra Bure¶e.
 S Ĩinnostĉ SVOL v uplynuląm roce 
a nejdŌleĤitĶj¶ĉmi Ėkoly pro rok 2009 
seznýmil pńĉtomną pńedseda SVOL. Za 
pńĉĨinu souĨasną nepńĉznivą situace vlast-
nĉkŌ lesŌ oznaĨil pokles cen dńeva po kala-
mitĶ Kyrill, trvajĉcĉ nýrŌst tĶĤeb u stýtnĉho 
podniku a malou pomoc a podporu vlastnĉ-
kŌm lesa ze strany stýtnĉch orgýnŌ. Zlep-
¶enĉ situace lesnĉch hospodýństvĉ nelze 
podle ing. KuĨery vzhledem k neutĶ¶eną-
mu celosvĶtovąmu vęvoji oĨekývat, spĉ¶e 
je tńeba se pńipravit na dal¶ĉ stagnaci cen 
dńeva a nýrŌst pohledývek po lhŌtĶ splat-
nosti. Koordinýtor spoleĨnąho obchodu 
s dńĉvĉm SVOL Ing. Josef Vovesnę konsta-
toval, Ĥe i v souĨasnąm obdobĉ omezový-
nĉ pońezu se podańilo pokręt poĤadavky 
ĨlenŌ v kulatinovęch sortimenech pro rok 
2009 a i dodývky pro prvnĉ Ĩtvrtletĉ. Jinak 
tomu bylo u slabąho dńĉvĉ, kde je trh zahl-
cen nabĉdkou suroviny pńedev¶ĉm ze stýt-
nĉho podniku. Podstatną zmĶny z hlediska 
nabĉdky a poptývky a cenovą hladiny pro 
druhą Ĩtvrtletĉ ing. Vovesnę nepńedpoklý-
dý. 
 JUDr. Martin Flora z Lesnicką fakulty 
Mendelovy univerzity v BrnĶ podal zevrub-
nou zprývu k vęvoji jednýnĉ o novele zýko-
na o ochranĶ pńĉrody a krajiny, který se 
pńipravuje jiĤ od roku 2007 a na podzim 
loľskąho roku vykroĨila do snĶmovny. 

O obsahu novely zýstupci SVOL s pńed-
staviteli ministerstva Ĥivotnĉho prostńedĉ 
intenzĉvnĶ jednali, ov¶em urĨitąho posunu 
bylo dosaĤeno aĤ v poslednĉch tńech mĶsĉ-
cĉch, kdy ministerstvo iniciovalo dohodu 
s vlastnĉky (nestýtnĉmi i stýtnĉmi) o zpra-
covýnĉ a pńedloĤenĉ spoleĨnąho pozmĶ-

ľovacĉho nývrhu, kterę poĤadavky SVOL 
zohledľuje.  Nývrh novely byl pńikýzýn 
k projednýnĉ Ĩtyńem poslaneckęm vęborŌ, 
kterą je¶tĶ neukonĨily svý jednýnĉ, teprve 
potą bude nývrh propu¶tĶn do druhąho 
Ĩtenĉ. 
 ħlen pńedstavenstva Komory SL 
Ing. Ctibor Zýruba informoval o zývĶrech 
Ėnorovąho zasedýnĉ lesnicką sekce COPA-
-COGECA (SdruĤenĉ farmýńŌ a podnikatelŌ 
ze zemĉ EU) a pracovnĉho jednýnĉ porad-
nĉ skupiny £Forestry and Cork°, kterąho 
se coby delegýt ELO (Organizace evrop-
skęch vlastnĉkŌ pŌdy) pravidelnĶ zĖĨast-
ľuje. Hlavnĉm bodem tĶchto jednýnĉ bylo 
hledýnĉ moĤnostĉ, jak v Bruselu i na domý-
cĉ pŌdĶ ovlivnit projednývaną znĶnĉ evrop-
skąho nańĉzenĉ o povinnostech pńi uvýdĶnĉ 
dńeva a dńevańskęch vęrobkŌ na trh a oce-
ľovýnĉ Ėlohy lesa a vyuĤitĉ dńeva pńi ńe¶e-
nĉ metodiky obchodu s emisemi sklenĉko-
vęch plynŌ. 
  V zývĶreĨną Ĩýsti valną hromady pńed-
nesla Mgr. VĶra Petrový poĤadavky vlast-
nĉkŌ honebnĉch pozemkŌ na Ėpravu zýko-
na o myslivosti, kterę v souĨasnąm znĶnĉ 
dostateĨnĶ nerespektuje jejich prýva a ne-
pńispĉvý k ńe¶enĉ redukce stavŌ pńemnoĤe-
ną spýrkatą zvĶńe. Ve svąm usnesenĉ 
pak valný hromada soukromęch majite-
lŌ schvýlila, aby republikovę vębor SVOL 
prosazoval novelu zýkona o myslivosti 
a nývrat k pomĶrŌm a pńĉstupu k mysli-
vosti, jakę byl v na¶ich zemĉch pńed rokem 
1948. 

Ing. Ctibor Zýruba



4

Sfyzwf 7555333 - pokraĨovýnĉ  ze str. 3.

_fhmwfľrj zrf{z 
 Putovnĉ vęstavu fotografiĉ Ĩeskobu-
dĶjovickąho rodýka, znalce a milovnĉka 
¨umavy Zdeľka Troupa doplnĶnou druĤi-
covęmi snĉmky vęvoje ¶umavskęch lesŌ 
s nýzvem £Zachraľme ¨umavu° nav¶tĉvi-
ly bĶhem jejĉ cesty po republice uĤ tisĉce 
nýv¶tĶvnĉkŌ. Po Praze, ħeskęch BudĶjovi-
cĉch, Olomouci, Pĉsku, Rokycanech a dal-
¶ĉch mĶstech zavĉtala v Ėnoru leto¶nĉho 
roku do Pelhńimova, kterę je sĉdlem SVOL. 
O tom, proĨ ukazovat na VysoĨinĶ a v dal-
¶ĉch regionech obrýzky kŌrovcem poniĨe-
ną, leĨ ponĶkud vzdýleną ¨umavy, rozhod-
la skuteĨnost, Ĥe ńada ĨlenŌ SVOL mý svą 
lesy buı pńĉmo v Nýrodnĉm parku ¨umava, 
nebo v jeho blĉzkąm okolĉ, a je tudĉĤ pńĉmo 
konfrontovýna s dŌsledky jeho rozhodnutĉ 
a konýnĉ. SVOL tak plnĉ svą povinnosti, 
vyplęvajĉcĉ z jeho statutu -  tj. obhajovat 
spoleĨną zýjmy a prosazovat oprývnĶną 
poĤadavky ĨlenŌ.  
 Navĉc, dle Nýrodnĉ inventarizace lesŌ 
2001-2004 patńĉ kraj VysoĨina se svęmi 
211 064 ha lesnĉ pŌdy ke krajŌm s nad-

Ėzemĉ bylo vyľato z ekonomickąho a so-
ciýlnĉho vyuĤitĉ, nejde v Ĥýdnąm pńĉpadĶ 
o pńĉsnĶ chrýnĶný Ėzemĉ. Pńipustil, Ĥe na 
zýkladĶ vęvoje pńĉrodnĉch Ĩi jinęch faktorŌ 
se vymezenĉ a rozsah ploch Natura 2000 
mŌĤe a pravdĶpodobnĶ i bude mĶnit  
a Ĥe o managementu na Ėzemĉch 2000 
je nezbytną hovońit s tĶmi, kteńĉ zde Ĥijĉ 
a pracujĉ. My¶lenky Natury 2000 nelze 
prosadit mocĉ ministerskąho Ėńednĉka ani 
agenturami ochrany pńĉrody, vĤdy je potńe-
ba Ėzką spoluprýce s vlastnĉky a hospo-
dýńi. VĶńĉ, Ĥe pńi dobrą vŌli obou stran lze 
model vhodną spoluprýce nalązt. Vhodnę 
management ploch Natury 2000 vyĤadu-
je pouze posun od jednostrannĶ pojatą 
produkĨnĉ funkce lesa k jeho multifunkĨ-
nĉmu poslýnĉ. ZývĶrem zdŌraznil, Ĥe znaĨ-
ný Ĩýst probląmŌ spojenęch s implemen-
tacĉ Natury 2000  nepochýzĉ z Bruselu, 
ale od vlýd pńĉpadnĶ orgýnŌ ochrany 
pńĉrody v jednotlivęch Ĩlenskęch zemĉch.

_pz»jstxyn sf»nhm 
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 Potą vystoupili se svęmi pńipomĉnkami 
a stĉĤnostmi zýstupci Slovenska, Eston-
ska, Anglie, ¨vądska a Rakouska. Z pńed-
nesenęch referýtŌ uvýdĉm ty nejzajĉma-
vĶj¶ĉ. Na¶i sloven¶tĉ sousedą si stĶĤo-
vali pńedev¶ĉm na rozsah vyhlý¶enęch 
chrýnĶnęch Ėzemĉ, kterę vĨetnĶ Natury 
2000 dosýhl jiĤ 23 % vęmĶry celąho stýtu 
a 41 % lesŌ, zatĉmco evropskę prŌmĶr je 
12 %, v Rakousku napń. 16 %. Tak rozsýh-
lą chrýnĶną Ėzemĉ vysoko pńekraĨuje 
ekonomicką moĤnosti stýtu. Na kompen-
zace za omezenĉ hospodańenĉ v soukro-
męch lesĉch je tńeba zhruba 18 miliďnŌ 
euro roĨnĶ, zatĉmco k dispozici je pouze 
3,3 miliďnu. Dýle poukazovali na nulovou 
spoluprýci pńi vyhledývýnĉ a vyhla¶ovýnĉ 
chrýnĶnęch Ėzemĉ orgýny ochrany pńĉrody, 
v¶echny pńipomĉnky a nýmitky vlastnĉkŌ 
zŌstaly bez odpovĶdi. ZývĶrem poĤadova-
li kromĶ respektovýnĉ vlastnickęch prýv, 
tradiĨnĉho vyuĤĉvýnĉ pńĉrodnĉch zdrojŌ a fi-
nanĨnĉ nýhrady Ėjmy tąĤ zru¶enĉ ochrany 
kamzĉka a kormorýna.
 Zýstupce Estonska Ĥýdal ńe¶it 
probląm vyznaĨovýnĉ hranic vyhlý¶enęch 
Ėzemĉ Natura 2000. Tuto povinnost tam 
mý ze zýkona vlastnĉk, kterę sice tuto 
prýci mŌĤe dostat   zaplacenou (po kont-
role v terąnu 60 resp. 110 euro za 1 ha), 
zpravidla v¶ak nevĉ,  kudy hranice prochý-
zejĉ (vyznaĨujĉ se i hranice 3 rŌznęch stup-
ľŌ ochrany!), ponĶvadĤ dostývý pouze 
nedostateĨną mapovą podklady.
 Delegýtka z Anglie zdŌraznila problą-
my spojeną s ochranou netopęrŌ. Vlast-
nĉ men¶ĉ  parkovę les a z bezpeĨnost-
nĉch dŌvodŌ je nutno smętit nĶkolik 
pńestýrlęch dutęch stromŌ. Podle plat-
nęch pńedpisŌ musĉ Ĩekat na povolenĉ, 
kterą je výzýno na pńedloĤenĉ odbornąho 
posudku. Tato expertiza stojĉ za kaĤdę 
strom 500 aĤ 1.000 liber, coĤ je zcela 
neĖnosną. Obrýzek doplnil Ĩlen vęboru 
CEPF D. Anderson: £Moji pńedkovą vysý-
zeli v roce 1930 dvacetihektarovę porost 
ońe¶ýku. Dnes mĉstnĉ pracovnĉk ochra-
ny pńĉrody poĤaduje tento porost smętit 
a spýlit s odŌvodnĶnĉm, Ĥe jde o introdu-
kovanou dńevinu.°
 Za ¨vądsko vystoupil dr. Aulen, jehoĤ 
referýt byl vcelku smĉńlivę. Asi pńedev¶ĉm 
proto, Ĥe ve ¨vądsku je les a produk-
ce dńeva vęznamnou sloĤkou nýrodnĉho 
hospodýństvĉ a mĉstnĉ vlýda tuto skuteĨ-
nost pńi implementaci Natury 2000 
respektovala. SvĶdĨĉ o tom napńĉklad 
skuteĨnost, Ĥe 60 % Ėzemĉ zańazenęch do 
soustavy Natura 2000 jiĤ bylo souĨýstĉ 
nýrodnĉch parkŌ nebo pńĉrodnĉch rezerva-
cĉ. KromĶ toho byly do vębĶru stanovi¶Ŋ 
Natury i pńi zpracovývýnĉ poĤadavkŌ na 
Ėpravu hospodańenĉ zapojeni pńedstavite-
lą SFA ³ ¨vądską lesnicką agentury. Pńed-
ný¶ejĉcĉ doporuĨil aktivnĉ ĖĨast vlastnĉkŌ 
a vyhotovenĉ £Zelenąho lesnĉho hospo-
dýńskąho plýnu°, kterę pńedejde problą-
mŌm a pomŌĤe k zĉskýnĉ stýtnĉ finanĨnĉ 

podpory.
 Poslednĉm pńĉspĶvkem byl referýt 
dr. Schafftgotsche z Rakouska. Z prin-
cipiýlnĉho a prývnĉho hlediska odsoudil 
souĨasnou praxi, který ekonomicky zatĶ-
Ĥuje a tĉm znevęhodľuje Ĩýst vlastnĉkŌ 
lesa resp. pŌdy, pńiĨemĤ ochrana pńĉrody 
je zýjmem obecnęm. S poukazem na to, 
Ĥe bńemeno je na nesprývnąm rameni, 
poĤadoval jasný pravidla a zýkon o kom-
penzacĉch, který by tuto nerovnoprývnost 
odstranila. Nejde jen o lesy, stejnĶ posti-
Ĥeni jsou v¶ichni vlastnĉci pŌdy, kteńĉ majĉ 
na plochých zańazenęch do Natury 2000 
nĶjaką podnikatelską zýjmy ³ vĶtrną Ĩi 
malą hydroelektrýrny, golfový hńĉ¶tĶ, 
lesnĉ restaurace atd. Je tńeba prosadit, 
aby tyto aktivity na vlastnĉch pozemcĉch 
nebyly nadýle zývislą na blahovŌli jedno-
ho experta (Ĩasto nekompetentnĉho).

ItutwzĨjsĎ   Gwzxjqz
 Z odpovĶdĉ  na jednotlivą stĉĤnosti 
a poĤadavky a z navazujĉcĉ diskuse vyjĉ-
mým. Dr. Miko zdŌraznil, Ĥe v¶echny ztrý-
ty musĉ bęt nahrazeny. Je to v¶ak starostĉ 
nýrodnĉch vlýd, Evropský unie mý na tento 
ĖĨel dostatek prostńedkŌ, kterą nejsou 
dostateĨnĶ Ĩerpýny. K slovenskęm stĉĤ-
nostem podotkl, Ĥe pńĉrodu musĉme chrý-
nit tam, kde zŌstala zachovýna, nelze 
pńedpoklýdat rovnomĶrną rozloĤenĉ v jed-
notlivęch Ĩlenskęch stýtech. Pokud jde 
o nývrhy na vylouĨenĉ nĶkteręch druhŌ 
z ochrannąho reĤimu, zabęvý se tĶmito 
nývrhy odborný komise (v souĨasną dobĶ 
se jedný o kormorýna a bobra), oĨekývý-
me jejĉ stanovisko. Estonskę probląm je 
typicky vnitrostýtnĉ a nenĉ moĤno jej ńe¶it 
z Bruselu. Konstruktivnĉ ¶vądskę pńĉspĶ-
vek velmi vĉtý, spoluprýce vlastnĉkŌ lesŌ 
s Ėńednĉmi autoritami je jediný vhodný 
cesta k zaji¶tĶnĉ  Natury 2000 a jejĉho 
poslýnĉ. K na¶ĉ poznýmce, Ĥe k partner-
stvĉ  je tńeba zýjmu a dobrą vŌle z obou 
stran  vysvĶtluje, Ĥe v dobĶ vstupu ħeską 
republiky do Evropską unie  bylo minister-
stvo Ĥivotnĉho prostńedĉ pńi vyhla¶ovýnĉ 
Natury 2000 v Ĩasovą tĉsni a proto neby-
ly nývrhy pńedem projednýny. Na stĉĤnost 
loty¶skąho zýstupce, Ĥe Evropský komise 
vytvońila podmĉnky pro vznik £ekobyrokra-
cie°- vęstavbu domŌ, kancelýńĉ, nýkup 
aut a zańĉzenĉ, zaloĤenĉ novęch ĖńadŌ 
atd. namĉsto pąĨe o pńĉrodnĉ prostńedĉ 
odpovĶdĶl, Ĥe v Loty¶sku zcela chybĶlo 
hmotną i personýlnĉ zaji¶tĶnĉ ochrany 
pńĉrody a prvnĉm krokem proto nemohlo 
bęt nic jinąho neĤ tento stav napravit. Na 
ný¶ dotaz o moĤnostech zaji¶tĶnĉ smluvnĉ 
ochrany tam, kde je Natura 2000 vyhlý-
¶ena na pozemcĉch vĉce majitelŌ, pńipustil 
moĤnost rozdĶlenĉ pńĉslu¶nąho Ėzemĉ na 
dvĶ Ĩýsti a smluvnĉ ochranu vyhlýsit jen 
na jedną z nich.
 V zývĶreĨnąm projevu Ch. Seger-
sten zopakoval, Ĥe kompenzace Ėjmy na 
plochých Natury 2000 je samozńejmęm 
a uznývanęm poĤadavkem a pńipomnĶl, 
Ĥe poslýnĉm lesa je nejen zachovýnĉ biodi-
versity a ochrana ohroĤenęch druhŌ, ale 
Ĥe mý celou ńadu dal¶ĉch nemąnĶ dŌleĤi-
tęch ĖkolŌ, mimo jiną i produkovat dńevo. 
ZdŌraznil vęznam spoleĨnąho dialogu 
a skuteĨnost, Ĥe ĖspĶ¶ný implementa-
ce Natury 2000 bude zýviset zejmąna na 
pńĉstupu a pochopenĉ tĶch, kteńĉ v pńĉslu¶-
nąm Ėzemĉ hospodańĉ.
 A  jaką konkrątnĉ poznatky ným tento 
seminýń pńinesl? Pńedev¶ĉm potvrzenĉ, Ĥe 
v¶echny probląmy souvisejĉcĉ s Naturou 
2000 si musĉme my i v¶echny ostatnĉ 
zemĶ Unie vyńe¶it doma. I kdyĤ dr. Mi-
ko hovońil podstatnĶ vstńĉcnĶji, neĤ si 
jej pamatujeme z doby jeho domýcĉho 
pŌsobenĉ ve funkci nýmĶstka ministra 
Ambrozka, nelze z jeho strany oĨekývat 
Ĥýdnou pńĉmou podporu zýjmŌ vlastnĉkŌ 
lesa v pńĉpadnęch sporech se zýstupci 
Ĥivotnĉho prostńedĉ. UtĶ¶ovat se mŌĤe-
me poznýnĉm, Ĥe s podobnęmi probląmy 
(a nĶkde i hor¶ĉmi) se setkývajĉ  vlastnĉci 
lesŌ i v ostatnĉch zemĉch Evropską unie.

Ing. Ctibor Zýruba

prŌmĶrnęm zastoupenĉm lesnĉch pozem-
kŌ a i sloĤenĉ jeho dńevinną skladby (75 % 
smrku) je v dobĶ mediýlnĉ £antismrkovą 
hysterie° jaksi pńĉpadną. 
 Slavnostnĉho otevńenĉ vęstavy v Pel-
hńimovĶ, kterą probĶhlo 9. Ėnora, se ujal 
starosta mĶsta Leopold Bambula. Mezi 
pńĉtomnęmi nechybĶl senýtor pro VysoĨinu 
Milan ¨tĶch, radnĉ kraje pro zemĶdĶlstvĉ 
a lesnictvĉ Josef MatĶjek, pńedseda Rady 
parku Jińĉ Strýskę a pńedseda Svazu obcĉ 
NP ¨umava Franti¶ek Nykles. StejnĶ jako 
v dal¶ĉch mĶstech probĶhly i v Pelhńimo-
vĶ v rýmci vęstavy tematicką besedy se 
Ĥýky stńednĉch ¶kol, jichĤ se zĖĨastnilo 
cca 300 ĤýkŌ.  Tńĉtędennĉ expozici vęsta-
vy v PelhńimovĶ zakonĨila panelový disku-
se o budoucnosti ¨umavy a jejĉch lesnĉch 
ekosystąmŌ (podrobnosti v Ĩlýnku ing. Vo-
vesnąho). Do konce bńezna bude vęstava 
k vidĶnĉ na Krajskąm Ėńadu kraje VysoĨina 
v JihlavĶ a potą v Klatovech.

Marie RŌĤkový

VernisýĤ zahýjil starosta mĶsta Leopold Bambula. Foto: archĉv SVOL.

Vęstavu si se zýjmem prohlądl radnĉ pro lesy kraje VysoĨina ing. MatĶjek (1. zleva)

VernisýĤe vęstavy se zĖĨastnil senýtor Milan ¨tĶch.
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 V poslednĉ dobĶ se do ¶ir¶ĉho povĶdo-
mĉ lesnicką a ¶kolską veńejnosti dostývý 
lesnĉ pedagogika. Tento bohulibę trend 
se k ným, podobnĶ jako mnoho dal¶ĉch, 
dostal ze zahraniĨĉ, i kdyĤ se znaĨnęm 
zpoĤdĶnĉm. Zatĉmco v USA se otýzkou 
zabęvajĉ jiĤ od 60. letech minuląho stole-
tĉ, poĨýtky lesnĉ pedagogiky u nýs saha-
jĉ teprve do konce devadesýtęch let, kdy 
nĶkolik zamĶstnancŌ vimperską Integro-
vaną stńednĉ lesnicką ¶koly absolvova-
lo kurzy v sousednĉm Rakousku a potą 
zaĨalo pońýdat specializovaną aktivity 
pro dĶti a posląze i kurzy pro novą lesnĉ 
pedagogy. V roce 2003 byly aktivity ¶koly 
ukonĨeny a pomyslnę ¶tafetovę kolĉk 
pńevzala Stńednĉ lesnický ¶kola v Hrani-
cĉch a SdruĤenĉ lesnĉch pedagogŌ v ħR se 
sĉdlem tamtąĤ. Zde se taką mohou novĉ 
zýjemci o kurz lesnĉ pedagogiky pńihlýsit 
a roz¶ĉńit tak ńady certifikovanęch lesnĉch 
pedagogŌ, kteręch je podle aktuýlnĉho 

vyjýdńenĉ ministerstva zemĶdĶlstvĉ cca 
150. Lesnĉ pedagogika naplľuje Komen-
skąho zýsady £¶kola hrou° a pńitaĤlivou 
a nenýsilnou formou prostńednictvĉm her 
a osobnĉho proĤitku dĶtem pńiblĉĤĉ Ĥivot 
lesa a jeho obyvatel, Ĥivotnĉ cyklus stromŌ 
a prýci lesnĉkŌ pńĉmo v prostńedĉ lesa. Je 
to Ĩinnost velmi zýsluĤný, zvlý¶tĶ v mĶst-
skęch aglomeracĉch, kde jsou dĶti a je-
jich rodiĨe odtrĤeni od pńĉrody a les Ĩasto 
vnĉmajĉ jako velkę park, kde nenĉ mĉsto pro 
hospodýńską Ĩinnosti, kterą povaĤujĉ  za 
nĶco aĤ nepatńiĨnąho a Ĥivotnĉmu prostńe-
dĉ neprospĉvajĉcĉho.
 Lesnĉ pedagogika nenĉ zakotvena 
v na¶ĉ ani v evropską legislativĶ, ale jejĉ 
vęznam si, nejen evrop¶tĉ, politici uvĶdo-
mujĉ. Na¶la podporu v AkĨnĉm plýnu EU 
pro lesy, AkĨnĉm plýnu Stýtnĉho progra-
mu environmentýlnĉho vzdĶlývýnĉ, vęcho-
vy a osvĶty v ħR na ląta 2007 aĤ 2009, 
Koncepci stýtnĉ politiky pro oblast dĶtĉ 
a mlýdeĤe na obdobĉ 2007-13, ale i v Ný-
rodnĉm lesnickąm programu II. Odpovĉda-
jĉcĉ finanĨnĉ zýzemĉ je v¶ak stýle nedo-
stateĨną.  Na podporu lesnĉ pedagogiky 
vyĨleľujĉ finanĨnĉ prostńedky jen nĶkterą 
kraje; ministerstvo zemĶdĶlstvĉ  hledý 
cestu prostńednictvĉm roĨnĉho vzdĶlýva-
cĉho plýnu a £Poradenską a vzdĶlývacĉ 
Ĩinnosti v LH v roce 2009°.  Jak uvedla 
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 ħinnosti na¶ĉ spoleĨnosti jsou vęraznĶ 
ovlivnĶny tĉm, Ĥe obhospodańuje pńĉmĶst-
skę lesnĉ majetek, celkový rozloha majetku 
Ĩinĉ 3.685 ha. Hradec Krýlovą je krajską 
mĶsto s cca 100 tis. obyvateli. Nejvĉce 
dĶtĉ vyrŌstý na sĉdli¶tĉch a mý jen malou 
pńĉleĤitost k poznývýnĉ pńĉrody a vytvońenĉ 
si hezkąho vztahu k lesu a krajinĶ. Nýv¶tĶ-
vy ¶kolnĉch dĶtĉ majĉ u na¶ĉ spoleĨnosti 
dlouhou tradici. KaĤdoroĨnĶ hradecką 
zýkladnĉ ¶koly vyuĤĉvaly nĶkolikrýt v roce 
moĤnosti nav¶tĉvit ný¶ les u rŌznęch pńĉle-
Ĥitostĉ (Den ZemĶ, Den dĶtĉ, ¶kolnĉ vęle-
ty). Lesnĉk p. Jankovskę vedl pńĉrodovĶdnę 
krouĤek na nejbliĤ¶ĉ zýkladnĉ ¶kole nĶkolik 
let, kromĶ toho na¶e spoleĨnost umoĤľuje 
i exkurze a praxe studentŌ lesnickęch ¶kol 
z celą republiky. V¶echny tyto Ĩinnosti nýs 
vedly k rozvĉjenĉ prýce s dĶtmi.
 V roce 2006 jsme se informovali 
o ¶kolenĉ lesnĉ pedagogiky na SL¨ v Hrani-
cĉch. Spojili jsme se s ing. Palackou z tąto 
¶koly a pńipravili projekt. Lesnĉ ¶kola MĶst-
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ską lesy Hradec Krýlovą a.s. byla schvýle-
na pńedstavenstvem akciovą spoleĨnosti 
dne 11.12.2006. V Ėnoru 2007 absolvo-
vali kurs lesnĉ pedagogiky p. Jankovskę 
a ing. JŌza a stali se certifikovanęmi lesnĉ-
mi pedagogy. 
 Od bńezna 2007 zapoĨala vlastnĉ 
Ĩinnost lesnĉ ¶koly. Podle zýkladnĉho prin-
cipu lesnĉ pedagogiky je na¶ĉ tńĉdou pńede-
v¶ĉm les, kterę je nejlep¶ĉ uĨebnou. Pro 
jednotlivą vĶkovą skupiny byly vypracovýny 
programy lesnĉch pochŌzek. Lesnĉ pedago-
govą byli vybaveni pro realizaci vychýzek 
³ batoh s pomŌckami pro rŌzną variace 
programŌ. Mýme v nĶm pevną horolezec-
ką lano, pytlĉk se ¶ýtky, pýsky, lesnicką 
kńĉdy, plýtĶną pytlĉky s pńĉrodninami atd. 
Dýle byly pońĉzeny kelĉmkovą lupy, na seze-
nĉ karimatky apod. Vybavenĉ je pońizovýno 
postupnĶ podle rozvĉjejĉcĉho se programu. 
Pro Ĩinnost lesnĉ ¶koly jsme postupnĶ 
vytvońili omalovýnku pro nejmen¶ĉ dĶti 
s pĶti zýkladnĉmi otýzkami ochrany lesa 

Pavlĉna Va¶ĉĨkový z ministerstva zemĶ-
dĶlstvĉ, v roce 2007 byl na ministerstvu 
ustanoven tęm expertŌ, kterę pracuje na 
jednotnąm postupu pro realizaci lesnĉ 
pedagogiky u nýs. Cĉlem je vytvońenĉ 
funkĨnĉ sĉtĶ lesnĉch pedagogŌ a podmĉnek 
pro jejich financovýnĉ, zaji¶tĶnĉ dlouhodo-
bĶj¶ĉ podpory z organizacĉ zamĶstnývajĉ-
cĉch lesnĉ pedagogy, ĨýsteĨný profesio-
nalizace lesnĉch pedagogŌ, neboŊ kaĤdą 
dĉtĶ by mĶlo alespoľ jedenkrýt za ¶kolnĉ 
dochýzku nav¶tĉvit les s lesnĉm pedago-
gem, akreditace kurzŌ, zaji¶tĶnĉ jednorý-
zovęch aktivit (veletrhy, vęstavy, speciýlnĉ 
akce) a spoluprýce s mądii. PlnĶnĉ ĖkolŌ 
je postupną, v nĶkteręch pńĉpadech v¶ak 
jen s dĉlĨĉmi vęsledky.
 Vedle stýtnĉch institucĉ jako östav 
pro hospodýńskou Ėpravu lesŌ, Lesy ħR, 
Vojenską lesy a statky, Vęzkumnę Ėstav 
LH a myslivosti, se lesnĉ pedagogice vĶnu-
jĉ ve stýle vĶt¶ĉ mĉńe taką mĶsta a sprývy 
mĶstskęch lesŌ ³ Ostrava, Hradec Krýlo-
vą, Brno, Karlovy Vary, Frędek-Mĉstek, 
Olomouc, Chrudim, Plzeľ, Praha, DaĨice, 
Su¶ice.  Pokud pro vlastnĉka lesa neprový-
dĉ Ĩinnost lesnĉho pedagoga vlastnĉ vy¶ko-
lenę zamĶstnanec, mŌĤe se dle ing. Va-
¶iĨkovą obrýtit s Ĥýdostĉ o pńĉpravu akce 
lesnĉ pedagogiky na pracovnĉky jinęch 
organizacĉ. Lesnĉ pedagog nenĉ výzýn pro 

Sým zasadĉm stromek. Foto: archĉv ML Hradec Krýlovą a.s.

vyplęvajĉcĉmi z lesnĉho zýkona ³ ochrana 
lesa pńed poĤýrem, zýkaz vjezdu do lesa 
motorovęm vozidlŌm, zýkaz zneĨi¶Ŋovýnĉ 
lesa odpadky, ochrana mlýıat lesnĉ zvĶńe 
a zýkaz volnąho pobĉhýnĉ psŌ, v nývaz-
nosti na to plakýt a cedule do lesa. Dýle 
jsme zhotovili pracovnĉ se¶it pro dĶti ¶kol-
nĉho vĶku, kterę pomýhý lesnĉm pedago-
gŌm rozvĉjet u dĶtĉ poznatky o lese. Nými 
vytvońeną logo lesnĉ ¶koly s nýmĶtem na¶ĉ 
borovice lesnĉ je zýroveľ razĉtkem, kteręm 
dĶtem potvrzujeme na lesnĉm vysvĶdĨenĉ 
absolvovýnĉ lesnĉ ¶koly. 
 V programech lesnĉ pedagogiky jsou 
zahrnuty Ĩinnosti poznývacĉ (poznývýnĉ 
druhŌ rostlin, zvĶńe, stop, stromŌ atd.), 
hry (k zĉskýnĉ proĤitkŌ jako je dotek dlanĉ 
na kŌńe stromu se zavýzanęma oĨima, 
poslouchýnĉ zvukŌ lesa, sklýdýnĉ lesnĉch 
obrýzkŌ z nalezenęch ¶i¶ek, vĶtviĨek 
a dal¶ĉch pńĉrodnin) a Ĩinnosti, pńi kteręch 
se seznamujĉ s Ĩinnostĉ lesnĉkŌ a sami 
mohou vyzkou¶et nĶkterą prýce v lese 
(sýzenĉ stromkŌ, prońezývku, prýci s pi-
lou).
 Oslovili jsme hradecką zýkladnĉ a ma-
teńską ¶koly v na¶em okolĉ a navýzali 
ĖspĶ¶nou spoluprýci, v prŌbĶhu Ĩinnosti 
nýs pak kontaktovaly a kontaktujĉ dal¶ĉ 
¶koly. Pro velkę zýjem absolvovali kurs 
lesnĉ pedagogiky v Ĩervnu 2007 lesnĉci 
p. Dostýl, p. Pop a ing. Zerzýn a v Ėnoru 
2008 ing. Hrdinový. V roce 2007 se lesnĉ 
¶koly zĖĨastnilo 981 dĶtĉ a 291 dospĶlęch 
a v roce 2008 to bylo jiĤ 1059 dĶtĉ a 329 
dospĶlęch.
 V roce 2008 zĉskala lesnĉ ¶kola grant 
Krýlovehradeckąho kraje na vytvońenĉ 
kalendýńe na rok 2009 zobrazujĉcĉ Ĩinnos-
ti lesnĉka v jednotlivęch roĨnĉch obdobĉch. 
Dýle z prostńedkŌ grantu vybavila lesnĉ 
pedagogy uĨebnĉmi pomŌckami a odbor-
nęmi publikacemi pro dal¶ĉ rozvoj Ĩinnosti. 
Se spolupracĉ s Krýlovehradeckęm krajem 
poĨĉtýme i v dal¶ĉch letech.
 SpoleĨnost MĶstską lesy Hradec 
Krýlovą a. s. financuje provoz svą lesnĉ 
¶koly z vęnosŌ hospodýńską Ĩinnosti. Je 
to investice na¶ĉ spoleĨnosti do budouc-
nosti. Mýme zku¶enost, Ĥe dĉtĶ, kterą 
nav¶tĉvilo ný¶ les, mĶlo moĤnost zasadit 
stromek, seznýmilo se s pracĉ lesnĉka, mý 
k lesu a pńĉrodĶ lep¶ĉ vztah. 

Ing. Blanka Hrdinový

vękon tąto Ĩinnosti k Ĥýdnąmu subjektu 
a vĤdy zýleĤĉ na domluvĶ. Kontakty na 
tyto osoby lze nalązt na www.lesnipeda-
gogika.cz. Aktivity jsou pro ¶koly vĶt¶inou 
zdarma nebo za malę poplatek (do 50 KĨ/
dĉtĶ).
 Pńĉklady týhnou, a proto ve spoluprý-
ci s akciovou spoleĨnostĉ MĶstską lesy 
Hradec Krýlovą  pońýdý SVOL dne 2. Ĩerv-
na tematickę seminýń o zku¶enostech 
lesnĉch pedagogŌ s ukýzkami vęuky v lese 
s dĶtmi z mateńską ¶koly.  Pozvýnka s pro-
gramem bude  k dispozici na strýnkých 
SVOL.

Marie RŌĤkový

 Nenĉ snad tędne, kdy by na¶e veńej-
nost nebyla mądii ve jmąnu ekologie, 
nebo spĉ¶e ekologismu, upozorľovýna na 
£obrovską probląmy Ĩeskąho lesnictvĉ°, 
lesnĉci jsou Ĩasto zamĶľovýni za mysliv-
ce a za nejlep¶ĉ zpŌsob hospodańenĉ je 
povaĤovýno nekýcenĉ a ponechýnĉ lesu 
tak, jak je. Takovą plo¶ną zobecľovýnĉ je 
v¶ak velmi nebezpeĨną a zejmąna mladý 
generace a lidą, kteńĉ se profesnĶ proble-
matikou nezabęvajĉ, mohou nabęt fale¶ną-
ho dojmu, Ĥe nejlep¶ĉ pro Ĥivotnĉ prostńedĉ 
je nedĶlat v pńĉrodĶ vŌbec nic. Na druhou 
stranu chtĶjĉ dęchat Ĩistę vzduch, stavĶt 
domy, Ĩĉst knihy, pouĤĉvat nýbytek a dal-
¶ĉ vęrobky ze dńeva, kupovat svęm dĶtem 
dńevĶną hraĨky, kochat se pohledem do 
plýpolajĉcĉho krbu, chodit na prochýzky 
do lesa atd. 
 Je proto potńeba hlavnĶ na¶im potom-
kŌm vysvĶtlovat,  jak  les Ĥije a vyvĉjĉ se, 
jaką jsou jeho hodnoty, jaký cesta ubĶh-
ne, neĤ stromek vyroste a jeho dńevo 
mŌĤe projĉt rukama truhlýńe. Jednĉm z vel-
mi ĖĨinnęch nýstrojŌ tąto osvĶty je lesnĉ 
pedagogika, do kterą se aktivnĶ zapojila 
i na¶e spoleĨnost. MĶstską lesy Su¶ice 
majĉ v souĨasną dobĶ  dva certifikova-
ną lesnĉ padagogy (oba jsou hajnęmi) 
a v mĉstnĉch zýkladnĉch ¶kolých od roku 
2007 vedeme, zatĉm na dobrovolną býzi, 
lesnĉ vęuku pńĉmo v lese. Ke konci roku 
2008 bylo pro¶koleno celkem 275 dĶtĉ, 
zrealizovali jsme taką jednorýzovou akci 
£KaĤdę obĨan jeden strom Zemi°, kde se 
zĖĨastnilo ve dvou dnech sýzenĉ stromkŌ 
na 350 dĶtĉ a dospĶlęch. 
 Pńi sniĤovýnĉ podĉlu hospodýńskęch 
funkcĉ lesŌ a souĨasnąm zvy¶ovýnĉm 
jejich ostatnĉch funkcĉ (rekreaĨnĉ, vodo-
hospodýńský ...) je dle mąho nýzoru nutný 
i urĨitý  £restrukturalizace° pracovnĉ nýpl-
nĶ hajnąho Ĩi lesnĉka. Na¶ĉm stńednĶdo-
bęm cĉlem je rozdĶlit prýci lesnĉka v po-
mĶru 90 % pro Ĩinnost hospodýńskou 
a 10 % pro ostatnĉ nevęrobnĉ aktivity. Slib-
nĶ se vyvĉjĉ  nýstin spoluprýce s Nadacĉ 
dńevo pro Ĥivot a jiĤ jsou vidĶt jasną obry-
sy i finanĨnĉho zabezpeĨenĉ na¶ĉ lesnĉ 
pedagogiky. 

Ing. Výclav Toman
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Z lesnĉ ¶koly v Hradci Krýlovą
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 Panelovou diskusi s tĉmto nýzvem 
uspońýdal SVOL 26. Ėnora t. r. v Pelhńimo-
vĶ, kde navýzala  na putovnĉ  vęstavu foto-
grafiĉ £Zachraľme ¨umavu°. Je  asi mýlo 
znýmou skuteĨnostĉ, Ĥe cca 12 % lesnĉch 
ekosystąmŌ  Nýrodnĉho parku ¨umava 
(NP¨) se nachýzĉ ve vlastnictvĉ nestýtnĉ-
ho sektoru. Z toho 5 700 ha vlastnĉ Ĩleno-
vą SVOL ³ Ka¶perską Hory a Volary. A jiĤ 
tąmĶń vŌbec nenĉ znýmo, Ĥe zastupitel-
stva obou tĶchto mĶst se usnesla v letech 
2008 (7) na vystoupenĉ z parku. DŌvod? 
Zejmąna ten, Ĥe za celý ląta se nevytvońil 
partnerskę vztah. Park jde cestou silovąho 
nańizovýnĉ opatńenĉ  a mĶsta vidĉ ohroĤenĉ 
hodnoty svąho historickąho majetku v bu-
doucnosti.
 Impulzem  pro uspońýdýnĉ panelo-
vą diskuse bylo vydýnĉ dvou knih, a si-
ce £Stav, vęvoj a management lesnĉch 
ekosystąmŌ v prŌbĶhu existence NP 
¨umava° autorŌ  Stanislava Vacka a Vi-
ląma Podrýzskąho a £Lesnĉ ekosystąmy 
v Nýrodnĉm parku ¨umava° autorŌ Stani-
slava Vacka a Franti¶ka KrejĨĉho a kolek-
tivu vĶdeckęch pracovnĉkŌ, vydanęch na 
pńelomu let 2008/9. Dle na¶eho hodnoce-
nĉ se jedný o prvnĉ komplexnĉ zhodnocenĉ 
vęvoje parku od jeho zaloĤenĉ, vyhodnoce-
nĉ  vęzkumu autorŌ v uvedeną oblasti vĨet-
nĶ nývrhu potńebnęch korekcĉ do budouc-
na.
 Volba diskutujĉcĉch  byla zamĶńena na 
zku¶eną odbornĉky, kteńĉ navĉc majĉ nebo 
mĶli pńĉmou nebo nepńĉmou zodpovĶdnost 
v tomto prostoru aŊ uĤ vękonnou, nebo 
vyplęvajĉcĉ z profesnĉho zamĶńenĉ. Na¶i 
vęzvu pńijali v¶ichni vyzvanĉ odbornĉci:  
Ing. Josef Balek, dlouholetę specialista 
ochrany lesŌ  MZe  ħR, Ing. Franti¶ek Krej-
Ĩĉ, ńeditel Sprývy Nýrodnĉho  parku a Chrý-
nĶną krajinną oblasti ¨umava, Ing. Fran-
ti¶ek Nykles, pńedseda Svazu obcĉ NP 
¨umava a Ĩlen Rady parku, prof. Ing. Viląm 
Podrýzskę, dĶkan Fakulty lesnicką a dńe-
vańską ħZU v Praze, RNDr. Franti¶ek Pojer, 
ńeditel Agentury ochrany pńĉrody a krajiny 
ħR (dńĉve nýmĶstek MģP), PhDr. Jan Strýs-
kę, pńedseda Rady  NP ¨umava a ħeskąho 
svazu turistŌ, prof. RNDr. Stanislav Vacek 
z FLD ħZU v Praze a Ĩlen vĶdecką sekce 
Rady parku, Ing. Tomý¶ Vr¶ka, Dr. z Vę-
zkumnąho Ėstavu Silva Taroucy pro kraji-
nu a okrasną zahradnictvĉ, dńĉve dlouho-
letę pracovnĉk Agentury ochrany pńĉrody 
a krajiny a nynĉ pńedseda SdruĤenĉ  £PRO 
SILVA°, zamĶńenąho na pńĉrodĶ blĉzką 
hospodańenĉ, a Ĩlen vĶdecką sekce Rady 
parku, doc. Ing. Petr Zahradnĉk, CSc., ńedi-
tel Vęzkumnąho Ėstavu lesnĉho hospodýń-
stvĉ a myslivosti, Ĩlen vĶdecką sekce Rady 
parku. 
 Jednýnĉ se nezĖĨastnili: ing. KrejĨĉ, 
a to bez pńedchozĉ omluvy organizýto-
rŌm, zastoupen byl Ing. Petrem Kahudou 
ze sekce pąĨe o lesnĉ ekosystąmy NP¨, 
prof. Vacek, doc. Zahradnĉk CSc. - zastou-
pen dlouholetęm specialistou ochrany lesa 
Ing. Janem Li¶kou. 
 V auditoriu usedli pozvanĉ odbornĉci 
lesnickąho ¶kolstvĉ, lesnicką praxe a dal-
¶ĉ. öĨast byla veńejný, konýnĉ akce bylo 
zveńejnĶno v odbornąm tisku, jeho zýstup-
ci se v¶ak i pńes vyzvýnĉ nezĖĨastnili.

Ufsjqt{Ă inxpzxj
 Moderýtor diskuse Ing. Josef Vovesnę 
rozdĶlil otýzky do tńech blokŌ ³ minulost, 
souĨasnost a budoucnost NP¨. OdpovĶdi 
a nýzory protagonistŌ panelovą diskuse 
shrnuji na nýsledujĉcĉch strýnkých.

Pfmzif?     
Dle platną zonace NP¨ (z r. 1995) pńed-
stavuje v souĨasną dobĶ I. zďna 8 800ha,  
tj. 13 % rozlohy parku,  II. zďna 55 900 
ha, tj. 82 %,  III. zďna 1 900 ha, tj. 5 %.  
Bezzýsahovę management (kategorie C) 
je uplatľovýn na 14 000 ha (20 % parku), 
management blĉzkę bezzýsahovąmu (kat. 
A1)  na 7 000 ha (10 % parku), zýsaho-
vę management (kat. B) na 45 000 ha 

(65 %), management blĉzkę zýsahovąmu 
(kat. A2) na 3 000 ha (4 % parku).
Je proveden rozbor souĨasnąho platną-
ho plýnu pąĨe (2001-2010), dle meto-
diky MģP  se pńipravuje novę plýn pąĨe, 
nenĉ cĉlem zavąst v¶ude samovolnę vęvoj. 
V parku bylo ponechýno 200 tisĉc m3 z ka-
lamity Kyrill bez zpracovýnĉ, z toho 140 
tisĉc v II. zďných, 60 tis. v I. zďných.
 Pńehled kŌrovcovąho dńĉvĉ v roce 2008 
³ zpracovaną stojĉcĉ stromy 115 tis. m3, 
polomy 6 tis. m3, nový nahodilý tĶĤba 5 
tis. m3, v bezzýsahovęch Ėzemĉch zŌsta-
lo nezpracovýno 120 tis. m3 (z toho 25 % 
v I. zďnĶ). Celkem tedy 256 tis. m3. (Pozn. 
moderýtora: v roce 2007 cca stejnę objem 
kŌrovcovąho dńĉvĉ.)
Ochrana proti kŌrovci je dŌslednĶ plýnový-
na. Dle aktuýlnĉho vĶdeckąho vęzkumu je 
vęvoj novąho lesa v bezzýsahovąm Ėzemĉ 
Bńeznĉk uspokojivę, a to 400-30 000 jedin-
cŌ na hektar.                                           

Ut sĂrpf rtijwĂytwf?
 Jedný se o typicky zavýdĶjĉcĉ  interpreta-
ci probĉhajĉcĉho vĶdeckąho vęzkumu v Ėzemĉ 
velkoplo¶nąho rozpadu porostŌ kŌrovcem, 
neboŊ chybĉ zýsadnĉ zmĉnka o tom, Ĥe suchą 
porosty byly bezprostńednĶ po Ėhynu stro-
movąho patra v tomto Ėzemĉ podsazeny v le-
tech 1997 ³ 2003 v rozsahu 1 miliďnu jedin-
cŌ. Vęzkum byl zahýjen v letech 1996-7
(lokalita Modrava cca 1 400 ha) a vyhodno-
cen v letech 2006-2007, publikovýn v roce 
2008 (Vacek, KrejĨĉ).
 Vęznamnou Ĩýst poĨtŌ tvońĉ jednole-
tą semenýĨky (plochy podąl stĶn a zbytkŌ 
dosud zelenąho nejvy¶¶ĉho stromovąho 
patra) a jedinci vę¶ky do 20 cm, jejichĤ pńiro-
zený mortalita je obrovský. Vęsledky dese-
tiletąho vęzkumu jsou objektivnĉ a velmi 
pńĉnosną, ale jen s platnostĉ pro dĉlĨĉ plochy, 
na kteręch byl proveden. Prostý transpozi-
ce na celą Ėzemĉ zmĉnĶnąho bezzýsaho-
vąho Ėzemĉ, který probĶhla a probĉhý tąĤ 
v tisku, je ĖĨelový. Na generýlnĉ zývĶry si 
budeme muset v tomto klimaticky a pŌdnĶ 
extrąmnĉm prostoru je¶tĶ poĨkat. Od roku 
2004 se jiĤ tĉmto zpŌsobem (doplľovýnĉ 

ńedinatą pńirozeną obnovy dńevinami pńiro-
zeną dńevinną skladby) v bezzýsahovęch 
Ėzemĉch jiĤ nepostupuje v dŌsledku zmĶny 
koncepce.  To znamený, Ĥe vęvoj  na dal¶ĉch 
rozsýhlęch plochých, kterą vznikajĉ pod 
uschlęmi porosty vlivem kŌrovce, bude jinę 
a nepńĉznivĶj¶ĉ.
V pńirozenęch smrĨiných ve fýzi rozpa-
du (vęzkum Plechę) je 11 000 - 31 000 
jedincŌ/ha, z toho aĤ 85 % tvońĉ jednole-
tą semenýĨky, poĨty zji¶tĶnęch nýrostŌ 
vy¶¶ĉch jednoho metru se pohybujĉ v roz-
mezĉ 150 ³ 1 400 jedincŌ/ha dle ¶etńenĉ 
2006-7 (Vacek, KrejĨĉ 2008). Vzhledem 
k totýlnĉmu  rozpadu nejvy¶¶ĉho patra 
kŌrovcem v letech 2007-8 se podmĉnky na 
vęzkumnęch plochých skokovĶ nepńĉznivĶ 
mĶnĉ.

Pfmzif?
 V roce 2008 Ĩinilo zalesnĶnĉ na celąm 
Ėzemĉ parku 300 tisĉc jedincŌ, pńede-

v¶ĉm buku a jedle, z toho smrk Ĩinil 10 %. 
Pńedstava je produkci sadebnĉho materi-
ýlu vęraznĶ zvę¶it. Komunikace v mądi-
ĉch nebyla vĤdy ¶Ŋastný, je spousta vĶcĉ 
k ńe¶enĉ. Co se tęĨe budoucnosti NP¨, jiĤ 
tąmĶń rok se zpracovývý novę plýn pąĨe, 
zatĉm je¶tĶ nenĉ ve finýlnĉ podobĶ. 
Diferencovanę pńĉstup nenĉ spýsonosný 
my¶lenka, nelze uplatnit v¶ude, nynĉ je 
uplatľovýn na 1/4 parku ³ v novąm plýnu 
pąĨe bude uvedena mapový pńĉloha. Nańĉ-
zenĉ NP¨ se v minulosti mnohdy pńekręva-
la a stala se nepńehlednęmi i pro zamĶst-
nance. Nynĉ to bude jinak, nastývý obdobĉ, 
kdy bude pńehled o krocĉch.

S~pqjx?
 Nutnost parku nenĉ zpochybľovýna. 
VęjimeĨnę je vęskyt obcĉ v prostoru parku, 
7 obcĉ patńĉ do parku celęm katastrem 
a 15 obcĉ Ĩýstĉ svąho katastru. Zýsadnĉ 
je probląm komunikace, v argumentaci se 
Ĩasto obchýzĉ skuteĨnost a vedenĉ parku 
vytvýńĉ v tisku dojem komunikace. V pra-
xi pak tato £komunikace° nemý Ĥýdną 
vęsledky. 
 Kategorizace parku II (dle definice 
IUCN) neodpovĉdý stavu a vęvoji Ėzemĉ 
lesnĉch ekosystąmŌ (konstatovýnĉ i mise 
UICN 2002), aktuýlnĶ nejblĉĤe je katego-
rie  V. Rada NP¨ je jen konzultaĨnĉm  a ini-
ciaĨnĉm orgýnem, diskuse se Ĩasto mĉjejĉ 
s rozhodnutĉmi vedenĉ parku. DoporuĨenĉ 
IUCN, Ĥe Ĥýdnę Ĩlen vĶdecką Ĩýsti Rady 
parku nemý bęt vybĉrýn ńeditelem, nena¶lo 
odezvu a tyto Ĩleny Rady si vybĉrý nadýle 
ńeditel sým.
 Tzv. Master Project k Ĩerpýnĉ prostńed-
kŌ obcemi z OperaĨnĉho programu ģP, 
oslavnĶ popisovanę v noviných, je doslov-
nĶ opsaný 1,5 roku starý £Velký doho-
da°, se kterou byly ¶umavską obce prvnĶ 
seznýmeny aĤ 13. 11. 2008 pńi nýv¶tĶ-
vĶ ministra Ĥivotnĉho prostńedĉ v Ka¶per-
skęch Horých. Master Project - doslovnĶ 
citovýno ³ £vychýzĉ z principu spoleĨnąho 
postupu, mimo jiną z trvalą a jasną dekla-
race podpory, udrĤenĉ a zlep¶enĉ meziný-

rodnĉho prestiĤnĉho postavenĉ NP¨ formou 
vymezenĉ ploch s reĤimem samovolnąho 
vęvoje minimýlnĶ na plo¶e 1/3 vęmĶry 
NP a se souĨasnęm postavenĉm jasnęch 
kriteriĉ pro pńińazenĉ dal¶ĉch ploch v novąm 
plýnu pąĨe v NP ¨umava°. Je pńĉznaĨną,  
Ĥe dosud Ĥýdną prostńedky pro tento ĖĨel 
ve vztahu k obcĉm nejsou zaji¶tĶny. 

XywĂxpĞ?
 Byl jsem ĖĨasten pńi vyhla¶ovýnĉ parku 
v roce 1991, hlavnĉ argumenty pńi jeho 
zaklýdýnĉ byly politicką, nikoliv ochranýń-
ską. ¨umava nenĉ parkem, jeho charakter 
se musĉ teprve vytvońit. Spor je o cestu 
a ta se teprve hledý, komunikace sice 
probĉhý, ale chybĉ vŌle dospĶt k zývĶrŌm. 
Podklady o aktuýlnĉch zývĶrech z hledis-
ka zonace a plýnu pąĨe nejsou pro Radu 
k dispozici, park to tajĉ. Pńĉstup je vesmĶs 
ideologickę, nikoliv vĶcnę. KŌrovec je v¶ak 

rychlej¶ĉ neĤ na¶e komunikace. ZŌstývý 
neńe¶ena otýzka obĨanŌ bydlĉcĉch v pro-
storu parku. Stanovisko parku lze charak-
terizovat ³ Ĩĉm mąnĶ lidĉ, tĉm ląpe. Na 
druhou stranu prostory bezlesĉ bez ĨlovĶ-
ka zhynou. Kdo tedy bude provýdĶt ĖdrĤ-
bu krajiny? O hrazenĉ Ėjmy se nejedný, ale 
bojuje. Nikdy se nepodańilo naplnit potńe-
by infrastruktury v obcĉch a proto je pomoc 
obcĉm nezbytný. Situace v parku je krizo-
vý, moĤną ńe¶enĉ je jen pod obĨanskęm 
a politickęm tlakem.

Qn»pf?
 ChrýnĶný pńĉroda uprostńed ĨlovĶ-
kem vyuĤĉvaną krajiny je jistĶ pozitivem, 
odumńelę les v¶ak nenĉ estetickę, vĶt¶ina 
lidĉ bude preferovat zelenę les. ¨umava je 
v¶ak v krizi, je tńeba pńijmout samostatnę 
zýkon, vlýdnĉ nańĉzenĉ nestaĨĉ. Vęvoj v par-
ku  mý ¶ir¶ĉ kontext, NP¨ byl a je  zýsad-
nĶ ovlivnĶn a determinovýn i vęvojem 
v Nýrodnĉm parku Bavorskę les. MoĤnost 
velkoplo¶nąho rozpadu lesnĉch ekosystą-
mŌ kŌrovcem byla zaĨýtkem 90. let pńĉro-
dovĶdci apriornĶ popĉrýna, do¶lo k odbor-
ną blamýĤi, autoregulaĨnĉ hypotąza klima-
xovęch smrĨin se tąĤ v praxi nepotvrdila. 
Nikdo z pńĉrodovĶdcŌ nepńedpoklýdal tak 
rychlę rozpad ekosystąmŌ v bezzýsaho-
vęch zďných. Jen se dýle pńizpŌsobila  filo-
zofie - v ochranĶ ekosystąmŌ se jedný jen 
o divokost a pńĉrodnĉ procesy. Krize komu-
nikace je stav ve stńednĉ EvropĶ obecnę  
a nebylo se mu tedy moĤno asi vyhnout 
(polarizace lesnĉci x ochrana pńĉrody). 
 Stav ohroĤenĉ kŌrovcem je krizovę, 
leto¶nĉ rok bude kritickę. Chybný rozhod-
nutĉ ministra ģP o ponechýnĉ nĶkolika tisĉ-
cŌ m3 z kalamity Kyrill navodila obdobnę 
stav jako v 90. letech a bude velmi tĶĤką 
gradaci zastavit. A je tńeba ńĉci veńejnosti, 
Ĥe ¨umava bude odumĉrat i v polohých 
pod 1 000 m n. m. Pomoci mohou jen 
zcela mimońýdnĶ nepńĉznivą klimaticką 
podmĉnky pro kŌrovce. 
 öĨinnost lapaĨŌ jako obrannąho opat-
ńenĉ je dle vęzkumu ve stńednĉ a severnĉ 
EvropĶ 10-20 % populace (park uvýdĉ 80 % 
a je soustńedĶn na tento zpŌsob obrany). 
V Rakousku a Bavorsku se od systąmu 
lapaĨŌ jako prostńedku obrany ustoupilo. 
Hlavnĉ zŌstývý klasický obrana ³ pńede-
v¶ĉm vĨasną vyhledývýnĉ napadenęch 
stojĉcĉch stromŌ a okamĤitý asanace vykli-
zenĉm nebo odkornĶnĉm, vĨasną zpracový-
nĉ kalamity a stýlý prevence.

[w»pf?
 Obce chtĶjĉ bęt v parku, je to obchodnĉ 
znaĨka. Krize komunikace pokraĨuje v troj-
Ėhelnĉku sprýva parku, vĶdecký sekce, 
region, ohroĤuje i vztahy k sousedŌm. 
Parky v EvropĶ nejsou pŌvodnĉ pńĉroda, 
NP¨ trpĉ zmĶnami koncepcĉ MģP, navĉc 
nebyla vedena Ĥýdný spoleĨenský disku-
se. ZpŌsob vyhlý¶enĉ parku je nutno legis-
lativnĶ napravit zýkonem. Je daną povahou 
pńĉrodnĉch podmĉnek, Ĥe v jinęch parcĉch 
ħR nejsou vztahy tak vyostńeną. Horską 
smrĨiny majĉ velkę rozsah, jsou v kultur-
nĉ krajinĶ, proto je to tak dramaticką. 
Maloplo¶nę a i velkoplo¶nę zpŌsob rozpa-
du ekosystąmŌ se vyskytuje vedle sebe 
i v dal¶ĉch parcĉch Evropy. SpoleĨnost 
musĉ ńĉci, zda chce samovolnę vęvoj, jinę je 
v¶ak v pńĉrodnĉch a kulturnĉch lesĉch. Pńed-
stava sprývy parku z hlediska roz¶ińovýnĉ 
bezzýsahovęch zďn ³ 20 % do roku 2005, 
do roku 2010 dal¶ĉch 10 %. Zonace musĉ 
bęt ze zýkona, forma metodickąho pokynu 
MģP je ¶patnę krok. Pro samovolnę vęvoj 
neexistujĉ kriteria, musĉ se pro nĶ najĉt 
¶ir¶ĉ konsensus, av¶ak na zýkladĶ zýkon-
nęch podkladŌ. Bezzýsahový Ėzemĉ musĉ 
bęt, otýzkou ale je, jak dlouho bude trvat 
obnova. A ta bude trvat minimýlnĶ v ńýdu 
desĉtek let. Stýt je nýstrojem spoleĨnosti 
a mĶl by udĶlat to, co si spoleĨnost pńeje.

UtiwĂ xpĞ?
 Pozitivem je velkę prostor pro vĶdec-
kę vęzkum v parcĉch a moĤnosti svobodnĶ 

Z panelovą diskuse. Foto: archĉv SVOL.
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